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l Robo‑auditori și 
robo‑contabili  

Cu certitudine, pe 
măsură ce Inteligența 
Artificială (IA) devine tot 
mai integrată în dome‐
niul financiar, va apărea 
o schimbare radicală în 
cererea pentru 
profesioniști financiari și 
contabili. Profesiile de 
auditor, contabil ori 
altele denumite generic 
„economist“, implică în 
mare parte sarcini 
automatizabile ‐ carac‐
terizate de repetabilitate 
și consum uriaș de timp, 
devenind astfel ideale 
pentru automatizare prin 
tehnologia IA. 
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l Bosch vrea să ia sub 
umbrela sa Whirlpool 

Gigantul german din 
domeniul ingineriei 
Robert Bosch ia în con‐
siderare să facă o ofertă 
producătorului american 
de electrocasnice 
Whirlpool, pentru a‐şi 
spori prezenţa pe piaţa 
aparatelor de uz casnic, 
au declarat pentru 
Reuters surse care au 
dorit să‐şi păstreze 
anonimatul. Bosch 
discută cu potenţiali con‐
silieri despre posibilita‐
tea de a face o ofertă 
pentru Whirlpool, care 
are o capitalizare 
bursieră de aproximativ 
4,8 miliarde de dolari. 
Însă, nu este sigur că 
această ofertă va fi 
făcută, susţin sursele. 
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l  Băncile centrale 
trebuie să se 
pregătească pentru 
șocul loviturii 
inteligenţei artificiale 

Băncile centrale ar 
trebui să profite de avan‐
tajele inteligenţei artifici‐
ale (AI), dar tehnologia 
nu ar trebui să 
înlocuiască oamenii în 
cazul stabilirii ratei 
dobânzilor, se arată într‐
un raport publicat de 
Banca Reglementelor 
Internaţionale (BIS), cea 
mai veche instituţie 
financiară internaţională 
şi contraparte pentru 
tranzacţiile financiare 
derulate de băncile cen‐
trale, transmite Reuters. 
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din Sumar

Hai, România! Meciul decisiv al 
naționalei de fotbal de marți seara 

se vede pe esplanada Palas l 3

l totul a pornit în anii ’90, când absolventul de Informatică 
a avut de ales între plecarea în America și o mică afacere 
cu un copiator amplasat lângă căminele studențești din 

Copou, în magazinul părinților l „Acum e bine, dar au fost 
ani în care mi-a părut rău. Au fost mulți. Munca a fost 

enormă, nu se vede asta“, ni s-a destăinuit Marius Petrariu 
Un copiator cumpărat în urma cu 32 de ani și pus la loc vizibil 
într-un magazin de familie din Iași a fost obiectul care a stat la 
baza PIM, o afacere transformată în cele trei decenii într-una 
cu vânzari de milioane de euro. Fondatorul PIM, Marius 
Petrariu, avea la acel moment 24 de ani. Acum, este pe locul 
al doilea în topul național al firmelor care au ca obiect principal 
de activitate declarat „activităţi de fotocopiere, de pregătire a 
documentelor şi alte activităţi specializate de secretariat“. Într-
un interviu pentru Ziarul de Business, Marius Petrariu vorbește 
despre provocările cu care se confruntă piața imprimărilor, dar 
și despre începuturile afacerii, investiții și planuri de viitor.  

l Citiți în pagina 4

Ieșenii produc roadele, dar 
profiturile rămân în Vest 

Mii de tone 
de mere din 

Plugari 
ajung sucuri 

de export 
l Viorica Airinei, administratorul 
Agrofruct Plugari, explică și ce a 
pățit când a încercat să intre pe 

piața supermaket-urilor: Au cerut o 
anumită cantitate, m-am conformat. 
Ei le-au sortat, le-au ținut o lună și 
ceva în depozit și după mi-au dat 
înapoi o parte, când sincer, nici nu 

le-am recunoscut. Nu păreau 
merele noastre. Dar, în fine. Noi 
ne-am lecuit!“ l citiți în pagina 3

Misavan și Quimxel 
inaugurează cea mai modernă 

fabrică de produse de curățenie 
din Estul Europei l 3

Fabrica va fi în  
Parcul Industrial I din 

comuna Miroslava

Fiecare român dispune, în 
medie, de 0,37 mp de spaţii 

industriale şi logistice 
l stocul modern de spaţii industriale şi logistice din România a ajuns la 

7,1 milioane de metri pătraţi anul trecut, arată compania Colliers l 
sectoarele logistice şi industriale se menţin la un nivel ridicat de cerere 

pentru tranzacţiile cu proprietăţi comerciale l pagina 7

Prețul produselor 
alimentare din Uniunea 

Europeană a luat-o la vale

Agenții de vânzări din Chișinău 
ajung antreprenori în Iași 
l vânzarea de 

semințe și snacks-uri 
le-a adus o cifră de 

afaceri de 20 de 
milioane de euro și 
230 de angajați l 2

Raport al Comisiei Europene 

Nu îndeplinim condiţiile 
pentru adoptarea 

monedei euro  
l dintre criterii pentru trecerea la moneda euro, 
România nu îndeplinește: criteriul de stabilitate a 
preţurilor, pe cel privind finanţele publice, cursului 

de schimb şi criteriul de convergenţă a ratelor 
dobânzii pe termen lung l pagina 7 

Fabrica de componente auto fondată de Doina 
Cepalis la Pașcani: semne de „oboseală“ după 

preluarea de către Holmbergs Suedia? l 2 

Povestea PIM, o afacere care nu are concurenţă în Iași 

Cum a făcut Marius Petrariu 
milioane cu fotocopiatorul

Prețul produselor Agricole s‐a redus în prima 
parte a anului cu 6%, iar al bunurilor consum‐
mate în domeniu cu 11%. În aceeași perioadă, 
primul trimestru al anului 2024, excedentul 
comercial al Uniunii Europene a urcat la aproape 

18 miliarde de euro. Pe de altă parte veștile bune 
se termină aici. Vremea caniculară din ultima 
perioadă riscă să afectate culturile agricole, iar 
prețurile riscă să crească pe viitor.  

l Pagina 6
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În urmă cu 8 ani, trei agenți de 
vânzări, veniți de peste Prut, 
stăteau în genunchi, în fața unei 
hărți și organizau planul noii 
afaceri. Au deschis la Tomești o 
firmă de intermedieri în comerțul 
cu produse alimentare. Un 
business pornit de la zero, într-un 
apartament închiriat din Iași, unde 
aceștia au locuit o perioadă. 
Primul brand din portofoliul lor a 
fost Banzai, imaginea unei fabrici 
de semințe și snacks-uri din 
Republica Moldova, produse 
care, în timp, le-a deschis și alte 
uși. Acum compania numără 8 
filiale și își vinde produsele în 
peste 20.000 de magazine. „Noi 
suntem, clar, o dovadă că, din 
muncă și propriul efort, poți să 
ocupi un post și mai mare“, a 
spus administratorul Snack Trade. 

Semințele de peste Prut se vând bine 
în România și aduc profit unei companii 
din Iași. Este vorba despre Snack Trade 
SRL, cu sediul în Tomești, care se ocupă 
cu intermedieri în comerțul produselor 
alimentare. O firmă începută de la zero, 
care a reușit în opt ani să atingă o cifră 
de afaceri de peste 20 de milioane de 
euro. Ce‐i drept, profiturile anuale sunt 
doar de ordinul sutelor de mii de euro, 
pentru că în acest gen de afacere se 
lucrează cu marje mici de profit, la vol‐
ume mari de vânzări. 

Povestea Snack Trade își are începu‐
tul în anul 2016, pe când Andrei Agatiev, 
un agent de vânzări din Chișinău își 
încearcă norocul în afaceri. Vede în Iași 
o mare oportunitate și se mută aici, 
unde își deschide o firmă de interme‐
dieri alături de alți doi foști colegi de 
muncă. Încep să caute contracte, iar 
prima colaborare pecetluită este cu 
Banzai, un brand din Republica 
Moldova, în spatele căruia se află o 
fabrică de semințe și snacks‐uri. Practic, 
ce vindeau la Chișinău ca angajați, acum 
vând la Iași, ca antreprenori. Încet, încet, 
echipa s‐a extins. De la 3 salariați la 
peste 230, câți numără, în prezent, firma 
din Tomești. „În 2016, eu, cu încă doi 

băieți, din care unul român, din 
Ialomița, am făcut o experiență 
frumoasă în Basarabia, pentru că noi 
de acolo provenim. Noi am muncit 
acolo ca agenți de vânzări, unde am 
prins experiență. Am pus la punct 
niște idei, planuri și când am venit 
aici am pus totul în practică. Inițial, 
am fost implicați în vânzări numai 
trei și, treptat, ne‑am mărit echipa 
până la 230 și ceva, astăzi“, ne‐a 
mărturisit Andrei Agatiev, adminis‐
tratorul Snack Trade SRL. 

Acum, compania ieșeană numără opt 
filiale, atât în țară cât și peste Prut, și 
pune în mișcare, săptămânal, în jur de 
cinci camioane de semințe. Dar, pe lângă 
semințe, SRL‐ul din Tomești mai 
intermediază și snacks‐uri, dar și mig‐
dale, caju, arahide, porumb prăjit și fis‐
tic, produse care ajung pe rafturile a 
20.000 de magazine din România. În 
timp însă, portofoliul de clienți a crescut 
și a depășit granițele, compania având 
colaboratori și în Italia, Irlanda, Spania, 
Franța și Germania. 

Iașul este în topul  
vânzărilor, în România 

Chiar dacă produsele Banzai nu au 
intrat încă în toate județele din 
România, reprezentanții firmei de inter‐
medieri sunt mulțumiți de vânzări și 
spun că Iașul este în top, la acest capitol.  
Aici, se consumă cel mai mult semințele, 
în schimb, în alte județe se preferă 
snacks‐urile, după cum apreciază omul 
de afaceri, Andrei Agatiev. „Când am 
venit în Iași, în 2016 le spuneam cole‑
gilor mei de aici, că o să ridicăm Iașul. 
Că vreau să investesc, vreau să fac 
bine. Nu e o rușine să știe clientul că 
la Iași se vinde bine acest produs. Nu! 
Lumea trebuie să știe ce se cumpără 
în Iași și ce produse au un rulaj bun. 
Înainte, aici, lumea nu știa de Banzai, 
dar se consumau semințe și la Iași. 
Dar acum noi am reușit să ne facem 
cunoscuți. Chiar dacă sunt fabricate în 
Republica Moldova, aceste produse se 
vând cel mai bine la Iași! Aici se 
consumă mai bine semințele negre, în 
zona Vaslui la fel. Mai departe, în 
Vrancea, Brăila, Ploiești se schimbă 
situația. Prin Harghita nu se consumă 
așa mult semințele, alte produse merg 
bine acolo. Și în Brașov se consumă 
mai mult snacks‑urile și mai puțin 
semințele“, a mai spus administratorul 
Snack Trade SRL.  

L‐am întrebat pe Andrei cum vede 
concurența în România și cât de greu a 
fost să intre pe piață cu acest brand, 
când la raft erau deja multe alte mărci 
de semințe și snacks‐uri cunoscute. 
Acesta a recunoscut că primii trei ani au 
fost mai mult despre investiții și încred‐
ere și abia din 2019 s‐a văzut și un 
profit. „La Banzai foarte greu a fost 
accesul în România! Din 2017, 2018, 
până în 2019 a fost o tensiune mare 
între noi și concurență. Inițial, 
concurența nu ne‑a văzut ca pe o 
amenințare, ca să zic așa. Dar după 
un an a simțit că noi am luat o bucată 
de piață. Am început să fim abordați 
de clienți de la concurență, care voiau 
să colaborăm atât pentru produsul 
nostru, cât și pentru sistemul de lucru. 
Am avut două variante la dispoziție. 
Una mai ușoară și una mai grea. Ei, 
noi pe aia grea am ales‑o! (...) Și, 
mulțumesc lui Dumnezeu, ușor, ușor, 
cu pași mici, dar siguri, ajungem la un 
profit stabil, care ne bucură pe toți“, 
după cum susține antreprenorul.  

LeoDor, un alt brand din  
portofoliul Snack Trade SRL 

Totuși, Andrei a subliniat că la mijloc 
este un efort comun, de echipă, oameni 
care coordonează un sistem foarte bine 
pus la punct. Iar asta se vede și în porto‐
foliul de clienți, tot mai mare de la un an 
la altul. Așa se face că pe lângă Banzai, 
compania din Tomești intermediază 
acum și produsele altor branduri noi din 
Ucraina și Turcia. „Nu eu țin afacerea 
asta, echipa! Eu după primul an mi‑
am dat seama că nu fac față singur 
(...) Modul nostru de lucru în Moldova, 
este puțin diferit față de modul de 
lucru de aici. Pentru noi, calitatea pro‑
duselor și termenul de livrare sunt 

foarte importante. De exemplu, noi 
avem astăzi marfa din fabrică și ea 
deja mâine pleacă pe teren. Așa 
funcționăm. Noi încercăm mai întâi 
aceste produse, mergem în fabrici și 
dacă acolo este totul conform unui 
standard de calitate înalt și gustul 
este bun, pe placul nostru, noi 
încercăm să colaborăm“, ne‐a mai 
împărtășit omul de afaceri. Așa a înce‐
put colaborarea cu LeoDor, al doilea 
brand din portofoliul Snack Trade, pe 
care compania ieșeană vrea acum să‐l 
promoveze și în România. Acesta crede 
că are potențial și îl compară chiar cu 
branduri renumite de la raft: „Dacă eu 
nu eram convins de calitatea unui 
produs, nu‑mi plăcea gustul respectiv, 
nu îl puneam în vânzare. Pe principiul 
ăsta merg de când eram agent de 
vânzări. Acum, de exemplu, gustul de 
la LeoDor, al cipsurilor, mi se pare 

mai bun decât cel al Lays. Eu mai bine 
mă asigur de acel produs, fac 
cercetări, testez concurența și după 
iau decizia. Dacă produsul acesta este 
mai bun, îl vând“. Dar, pe lângă aceste 
snacks‐uri, administratorul companiei a 
dat acum și de gustul dulciurilor fabri‐
cate în Turcia, în care antreprenorul 
spune că are foarte mare încredere.  

Cu așa produse, Andrei Agatiev trage 
speranțe că anul acesta va fi unul mai 
bun din punct de vedere al cifrei de afac‐
eri, estimând o creștere cu aproximativ 
30 de milioane de lei, față de 2023, când 
firma a raportat peste 108 milioane de 
lei. Sunt cifre mari, care au în spate 
încrederea în forțele proprii și munca 
neîntreruptă a trei agenți de vânzări, 
care în urmă cu 8 ani, stăteau în genun‐
chi și studiau, timizi, o hartă pentru a‐și 
organiza rutele și aproviziona magazi‐
nele din Iași.  (Ana‑Maria DOBRE)

Agenții de vânzări din Chișinău ajung antreprenori în Iași

Te‐Rox a fost fondată în 
județul Iași de Doina Cepalis 
în anul 2007, în câțiva ani 
ajungând un producător 
european important de huse 
și sisteme de siguranță pen‐
tru scaune auto destinate 
copiilor. Spre finalul anului 
2020, antreprenoarea din Iași 
a vândut afacerea celor de la 
Holmbergs Safety Group, 
companie care dezvoltă și 
produce componente și sis‐
teme de siguranță pentru 
scaune auto pentru copii.  

Cum arată datele 
financiare pe anul 2023 

Situația financiară pe anul 
trecut a fost depusă recent la 
Ministerul Finanțelor (MF), iar 
potrivit datelor publice 
Holmbergs Safety System a 
înregistrat o cifră de afaceri în 
2023 de circa 49,3 mil. lei, iar 
profitul net obținut a fost de 

418.000 lei, compania decla‐
rând la MF un număr mediu de 
430 de salariați pe anul trecut.  

Pe de altă parte, în 2022, 
cifra de afaceri a fost de 74,9 
mil. lei, iar profitul net de 
aproximativ 1 mil. lei, potrivit 
datelor din bilanțurile 
societății, care a raportat în 
același an un număr mediu 
de 577 salariați.  

Și în 2021, la un an de la 
preluarea businessului, 
Holmbergs a raportat afaceri 
în ușoară scădere, mai exact 
de 69,5 mil. lei, de la 70,8 mil. 
lei în 2020, dar profitul net 
obținut în 2021 a fost mai mic 
de 9 ori, respectiv de 430.500 
lei în acel exercițiu financiar, 
de la 3,8 mil. lei în 2020.  

Cea mai mare cifră de 
afaceri, în anul 2016  

Compania suedeză are 
rezultate mai slabe spre 

deosebire de perioada în 
care afacerea era condusă de 
Doina Cepalis. În 2016, spre 
exemplu, societatea a avut 
afaceri de 103,4 mil. lei, la 
care s‐a obținut un câștig net 
de circa 4 mil. lei, fiind cele 
mai mari valori obținute de 
la înființarea societății 
încoace, și, tot pe atunci, 
societatea raporta pe statul 
de plată un număr mediu de 
763 salariați. Evident, aceste 
scăderi de acum ar putea fi 
puse și pe seama încetinirii 
pieței auto la nivel global, 
care se confruntă cu multiple 
provocări, inclusiv inovațiile 
tehnologice rapide, 
schimbările în comporta‐
mentul consumatorilor și 
incertitudinile economice.  

Holmbergs este o compa‐
nie care face parte din por‐

tofoliul FSN Capital, fond de 
investiții de capital privat 
din Europa de Nord, concen‐
trat pe segmentul pieței de 
mijloc. Într‐un raport FSN 
Capital se menționează fap‐
tul că produsele Holmbergs 
includ sisteme de cablaj, 
conectori Isofix, retractoare 
și capace. Compania 
deservește clienții business 
to business (B2B) la nivel 
global, în primul rând 
producători de echipamente 
originale pentru scaune 
pentru copii. De asemenea, 
oferă unor clienți din alte 
nișe de transport soluții de 
centură de siguranță, inclu‐
siv pentru autobuze, mașini 
agricole și vehicule de sal‐
vare. Produsele lor ajung pe 
pieţele din Europa, SUA şi 
Asia. (Florentina SANDU)

l vânzarea de semințe și snacks-uri le-a 
adus o cifră de afaceri de 20 de milioane 

de euro și 230 de angajați 

Fabrica de componente auto 
fondată de Doina Cepalis la Pașcani: 
semne de „oboseală“ după preluarea 

de către Holmbergs Suedia? 
Suedezii de la Holmbergs, jucători pe piaţa 
componentelor și sistemelor de siguranță pentru 
scaune auto destinate copiilor, care au cumpărat 
de la Doina Cepalis în urmă cu patru ani compania 
ieșeană Te-Rox Prod din Pașcani, au raportat 
afaceri mai mici cu aproximativ 30% anul trecut 
comparativ cu anul 2022, fiind sub pragul de 50 
mil. lei, iar profitul net aproape că s-a înjumătățit, 
ajungând la puțin peste 400.000 lei. În același timp, 
numărul mediu de angajați din România ai 
suedezilor a scăzut cu aproape 150 de oameni în 
anul 2023 față de un an înainte, până la sub 500 
de salariați. 

În 2016, cu harta judeţului Iași în faţă, când tinerii antreprenori  
își organizau rutele pentru aprovizionarea magazinelor

Bax-urile cu seminţe Banzai, gata de livrare. Snack Trade SRL intermediază, săptămânal, 5 camioane de seminţe

Ședinţă cu angajaţii Snack Trade
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Început deja de două 
săptămâni și mai bine, 
EURO2024 este una dintre 
expresiile cel mai des auzite 
și simțite de toți românii, fie 
că sunt sau nu microbiști. 
Calificarea României în 
optimile de finală este una 
dintre marile realizări în 
ceea ce privește fotbalul 
autohton, fiind privită și 
apreciată de către 
specialiști ca fiind o 
revenire în forță a ceea ce 
reprezenta, într‐o perioadă, 
atât legendă, cât și 
inspirație.  

Unul dintre locurile în 
care ieșenii pot să simtă din 
plin atmosfera unui meci al 
naționalei este Palas, care s‐
a pregătit atât pentru a‐i 
aduce împreună pe iubitorii 
sportului rege, dar și pentru 
a le oferi o experiență 
memorabilă. Mii de ieșeni 
au vizionat campionatul, 

până acum, pe ecranul 
gigant amplasat pe 
esplanada Palas, în fața 
căruia oricare doritor se 
poate bucura de experiența 
fiecărui gol marcat, dar și de 
frumusețea jocului în sine.  

În plus, până pe 14 iulie, 
echipa de la Palas premiază 
persoanele care fac 
cumpărături în valoare de 
350 de lei cu premii zilnice, 
constând în vouchere la 
restaurantele Mado, 
Pep&Pepper, Taj Mahal, Mr. 
Pott, Bruno sau Casa 
Tradiției din food court.  

Tricou gigant al echipei 
de fotbal, realizat în timp 

record 
EURO2024 „merită văzut 

împreună“. Drept dovadă, 
doar la meciul dintre 
România cu Slovacia de 
miercurea trecută, traficul a 

crescut în Palas cu 25% față 
de o zi obișnuită. Pe lângă 
ecranul gigant în aer liber, 
care a fost punctul central 
de întâlnire al susținătorilor 
echipelor favorite, și 
celelalte restaurante și 
terase care au difuzat 
meciurile au beneficiat de 
această creștere a traficului.  

 „Estimăm că la fiecare 
meci al României am avut, 
în medie, peste 1.500 de 
spectatori, la care se 
adaugă alte câteva sute 
care au vizionat partidele 
la restaurantele și terasele 
pe care le avem în proiect. 
Pe toată perioada 
meciurilor, toate terasele 
au fost pline, clienții aveau 
nevoie de rezervare 
pentru a prinde o masă 
disponibilă“, au declarat 
reprezentanții Palas Iași. 

La mare căutare au fost și 
magazinele sportive din 

Palas Mall, care au epuizat 
rapid stocurile cu tricourile 
galbene, fie oficiale, pentru 
suporteri sau de antrena ‐
ment. 

Surpriza acestui 
campionat a fost tricoul 
gigant realizat pentru 
meciul cu Slovacia. Tricoul 
are dimensiunile de 15 
metri lungime și 7 metri 
lățime și a fost realizat în 
timp record, 8 ore, în 
condițiile în care execuția 
unui astfel de proiect 
durează minimum 3 zile 
lucrătoare. Pentru această 
surpriză pregătită de 
administrația Palas s‐au 
folosit, în total, peste 200 
mp de material textil. 
Tricoul a creat o emoție 
imensă, iar imaginile cu 
acesta, „purtat“ de mai 
mulți ieșeni în zona Palas, s‐
au viralizat. El este expus în 
această perioadă în parcul 

Palas, iar suporterii au 
posibilitatea să îl surprindă 
în fotografii. 

Așteptări legate de 
meciul cu Olanda 

Pregătirile din centrul 
Iașului continuă până la 
finalul campionatului, iar 
echipa naționalei are toate 
motivele să aibă un mindset 
centrat pe victorie. 
Administrația Palas 
estimează că la primul meci 
din optimile de finală, cel cu 
Olanda, de marți, ora 19.00, 
vor fi prezenți pe esplanada 
Palas în jur de 2.000 de 
oameni.  

Toate meciurile de la 
Euro 2024 sunt în 
continuare difuzate pe 
esplanada Palas. Sponsorii 
evenimentului sunt: Coca 
Cola, Takis, Hisense, 
Gorenje.     

Hai, România! Meciul decisiv al naționalei de 
fotbal de marți seara se vede pe esplanada Palas

În satul Plugari, la 60 de 
kilometri de Iași, s‐au produs 
anul trecut 2.600 de tone de 
mere. Recolta aparține 
Agrofruct Plugari, o societate 
condusă de familia Airinei, 
care lucrează pământul de 
când se știe. Pe o suprafață de 
65 de hectare ei au înființat o 
livadă de pomi fructiferi. Cât 
vezi cu ochii, doar meri. Soiuri 
și gusturi diferite, care odată 
ce au fost culese ajung la 
Vaslui, la Agrana Juice 
Romania, o fabrică de produ‐
cere a sucului concentrat de 
mere, cu acționariat 100% 
austriac. Compania, cu sediul 
la Vaslui, se laudă cu o 
producție medie pe sezon de 
3.000 de tone de concentrat și 
100 de tone de aromă de 
mere, fructe colectate, în prin‐
cipal, din regiunea Moldovei 
și din Republica Moldova. 
Sucurile fabricate aici ajung 
toate la export, în timp ce raf‐
turile magazinelor din țara 
noastră abundă de produse 
de import. Chiar și când vine 
vorba de mere, cel mai consu‐
mat fruct de către români, în 

marile lanțuri de magazine 
din țara noastră, polonezii 
sunt lideri de piață. Și nici nu 
e de mirare, când România 
importă tot mai mult, de la un 
an la altul. De exemplu, în pri‐
mele cinci ale anului trecut, 
potrivit datelor Institutului 
Național de Statistică (INS), 
România a importat peste 
66.000 de tone de mere 
proaspete, în valoare de 31,7 
milioane de euro. Mai mult cu 
23,7% față de perioada 
similară a anului 2022. Sunt 
cifre net superioare dacă ne 
raportăm la exporturi, unde 
România a înregistrat doar 58 
de tone de mere, în același 
interval, respectiv ianuarie‐
mai 2023.  

De ce nu au reușit să  
intre în supermarket-uri? 

Producătorii români sunt 
dezarmați. Dacă nici legislația 
din țara noastră nu‐i de par‐
tea lor, de ce ar fi retailerii 
străini? „Am încercat să 
intru și în supermarketuri. 

Nu am reușit. Au cerut o 
anumită cantitate, m‑am 
conformat. Ei le‑au sortat, 
le‑au ținut o lună și ceva în 
depozit și după mi‑au dat 
înapoi o parte, când sincer, 
nici nu le‑am recunoscut. Nu 
păreau merele noastre. Dar, 
în fine. Noi ne‑am lecuit!“, 
ne‐a spus Airinei Viorica, 
administratorul Agrofruct 
Plugari, din Iași. În livada sa 
găsim atât soiuri de origine 
străină, cât și autohtonă, de la 
mere Golden, Starkrimson, 
Idared  până la Auriu de 
Bistrița, fructe care au umplut 
pomii anul trecut. Chiar și așa, 
spun cultivatorii, nu reușesc 
să ia pe mere atât cât se chel‐
tuie într‐o livadă, iar 2023 
este un exemplu grăitor. Un 
an dificil pentru ei, în care s‐
au confruntat cu o creștere a 
costurilor de producție, ca 
urmare a creșterii prețurilor 
la inputuri, precum și la 
îngrășăminte, produse pentru 
protecția pomilor, energie, 
logistică și forța de muncă. 
„Prețul este mic în 
comparație cu cât cheltuim 
noi ca să le producem. Dar, 
mai bine la suc, decât să le 
dăm acolo și să pierdem“, a 
mai susținut antreprenorul 
din Iași. Însă, coroborate cu 
producțiile estimate în acest 
an, exista premisa unor 

prețuri mai mari față de 2023, 
cultivatorul din Plugari apre‐
ciind că anul acesta recolta de 
mere va fi mai mică: „Anul 
trecut, producția a fost 
bună, dar anul ăsta n‑o să 
mai fie la fel. Am făcut vreo 
40 de tone la hectar. Dar 
anul acesta a fost frig în 
primăvară, n‑au înflorit 
pomii, au fost câteva 
dimineți cu îngheț. Și acum, 
seceta. O să fie mult mai 
slab dacă n‑a plouat“. Pe 
lângă aceste provocări, 
producătorii spun că se mai 
confruntă și cu problema lip‐
sei zilierilor, mai ales toamna, 
la recoltat, de altfel, o 
problemă des întâlnită în 
România, în ultimii ani. 

Agrofruct Plugari, cifră de 
afaceri de peste 11,7 

milioane de lei 
Anul trecut, Agrofruct 

Plugari a raportat o cifră de 
afaceri de peste 11,7 milioane 
de lei și un profit net de 1,5 
milioane de lei, însă nu doar 
de pe urma pomilor fructiferi. 
Familia Airinei este implicată 
și în zootehnie, dar și în 
agricultură. Cultivă grâu, orz, 
floarea‐soarelui, rapiță, soia 
sau porumb, societatea având 
ca obiect de activitate 

activități în ferme mixte, 
respectiv cultură vegetală și 
creșterea animalelor. De 
aceste activități se îngrijesc 
32 de angajați, câți există 
acum pe statul de plată al fir‐
mei.  

În județul Iași, livezile de 
măr pe rod și cele îmbătrânite 
ocupă, în total, 1.628 de hec‐
tare. Cea mai mare suprafață 
este deținută de producătorii 
individuali, care lucrează, în 
total, 1.228 ha, respectiv 75%. 
Diferența de 400 ha se 
regăsește în forme asociative, 
în care se identifică un număr 
de 16 exploatații mai mari, 
conform informațiilor puse la 
dispoziție ZdI, de către 
reprezentanții Direcției 
Agricole Iași. Așadar, produse 
locale există. Locuri la raft le 
mai trebuie. 

Dacă ne uităm la cota de 
piață pe segmentul comercial, 
anul trecut, România era al 
șaptelea producător european 
de mere, cu un procent de 
11%, după cum arată un 
raport al USDA (n.r. – Depar ‑
tamen tul Agriculturii al SUA). 
Cote de piață asemănătoare 
mai aveau Franța și Italia. 
Polonia, în schimb, considera ‐
tă lider european, reușește să 
asigure 31% din marfa 
comercializată la nivel comu‐
nitar. (Ana‑Maria DOBRE)

Ieșenii produc roadele, dar profiturile rămân în Vest 

Mii de tone de mere din 
Plugari ajung sucuri de export
În județul Iași, livezile de măr ocupă, în total, peste 
1.600 ha, iar anul trecut randamentul la hectar a fost 
în creștere. Cu toate acestea, cultivatorii nu pot fi pe 
deplin mulțumiți din cauza costurilor ridicate de 
producție, care depășesc prețul de comercializare al 
fructelor. În plus, mulți se plâng că în marile lanțuri de 
magazine nu au loc de produsele de import și ajung 
astfel să își vândă recoltele în alte județe, la fabrici de 
sucuri cu acționariat străin. Odată ajunse în sticle, 
totul pleacă la export. Asta se întâmplă și cu 
producția din satul Plugari, care, în 2023, a fost de 40 
de tone la hectar. Este un business de familie, care a 
prins rădăcini doar din surse proprii și profit reinvestit. 

Misavan și Quimxel 
inaugurează cea mai modernă 

fabrică de produse de 
curățenie din Estul Europei 

Iașul are cea mai modernă 
fabrică de produse 
profesionale de curăţenie din 
Europa de Est. Cel puțin asta 
susțin producătorul și 
distribuitorul ieșean de 
produse de curățenie Misavan, 
un business condus de Ciprian 
Otea, și spaniolii de la 
Quimicas Quimxel, care au 
terminat lucrările la fabrica 
situată în Parcul Industrial I din 
comuna ieșeană Miroslava. 
Fabrica de produse profesionale 
de curățenie va fi inaugurată azi.

Merele din Polonia au invadat piaţa

Merii de la Plugari ocupă o suprafaţă de 65 de hectare

Fabrica de la Miroslava 

Această investiție, care 
depășește 10 mil. euro, 
include o fabrică de peste 
7.000 mp. În 2023, Misavan 
a înregistrat cea mai mare 
cifră de afaceri din istoria 
sa, în valoare de aproxima‐
tiv 156 mil. lei (cca 31,5 mil. 
euro). Compania are planuri 
de introducere a unor noi 
produse pe piață. Quimxel, 
atrasă în parteneriat de 
Misavan, nu operează doar 
în Spania, ci în peste 35 de 
țări din lumea întreagă. 
Compania are centre logis‐
tice în diverse locații strate‐
gice, inclusiv în Europa 
(Portugalia, Italia, Grecia și 
România) și în America 
(Cuba și Mexic).  

Noua fabrică  
are peste 7.000 mp 

Anunțul legat de finaliza‐
rea investiției Misavan în 
parteneriat cu Quimxel SL 
Spania, producător și dis‐
tribuitor de produse de 
curățenie, igienă și 
dezinfecție, urmează să fie 
făcut săptămâna viitoare, 
ocazie cu care se va face și 
un tur al noii fabrici care 
depășește 7.000 mp. 
Compania are în plan să 
introducă pe piață produse 
noi pentru îngrijirea 
locuinței. „Ziarul de Iași“ a 
scris încă de la începutul 
acestui an că în comuna 
Miroslava din județul Iași, 
Misavan Trading și parten‐
erii lor Quimicas Quimxel 
din Spania construiesc în 
satul Brătuleni o nouă 

fabrică pentru produse 
profesionale de curățenie. 
Pe lângă unitatea de 
producție propriu‐zisă sunt 
și două depozite, unul de 
ambalaje și unul de materie 
primă, care depășesc 5.000 
mp.  

Misavan a mai construit 
pe parcursul anului 2021 și 
un depozit logistic în satul 
Brătuleni din comuna 
Miroslava, aflat acum în 
proximitatea noii fabrici, 
depozit care deserveşte cele 
12 filiale ale companiei din 
întreaga ţară (Iaşi, Suceava, 
Vaslui, Brăila, Constanţa, 
Bucureşti, Craiova, Braşov, 
Alba Iulia, Cluj‐Napoca, Baia 
Mare şi Arad). 

Cine este Quimxel  
Quimxel este o companie 

specializată în fabricarea de 
produse de igienă și 
curățenie profesională, pe 
piață de peste 30 de ani. 
Are sediul central în 
Valencia, Spania, și  acope‐
rire națională și 
internațională extinsă. 
Compania operează în toată 
Spania și în peste 35 de țări 
din întreaga lume, având 
centre logistice în Europa 
(Portugalia, Italia, Grecia și 
România) și America (Cuba 
și Mexic).  

Ce afaceri a avut 
Misavan Trading în 2023  

Misavan Trading a reușit 
să își crească cifra de afac‐
eri anul trecut comparativ 

cu anul 2022, însă această 
creștere nu s‐a reflectat și 
în profitul net, care a 
scăzut cu peste 20% în anul 
2023. Potrivit datelor dis‐
ponibile la Ministerul 
Finanțelor (MF), Misavan 
Trading a avut o cifră de 
afaceri anul trecut de 
aproximativ 156 mil. lei 
(cea mai mare din istoria sa 
pe piață), în creștere cu 
aproape 9% față de anul 
2022, încheiat cu afaceri de 
aproape 144 mil. lei, pot‐
rivit datelor din bilanțurile 
societății ieșene. Pe de altă 
parte, profitul net a scăzut 
cu circa 26% în 2023, până 
la 7,6 mil. lei, de la 10,3 mil. 
lei în 2022. De altfel, rezul‐
tatul financiar pe 2022 al 
companiei a fost cel mai 
bun de când este activă pe 
piață. 

Câți angajați lucrează  
la Misavan Iași 

Societatea a raportat la 
MF un număr mediu de 
317 salariați pe anul prece‐
dent, mai mulți comparativ 
cu anul 2022, când 
numărul mediu de salariați 
era 293. Odată cu noua 
fabrică, compania vrea să 
mai angajeze cel puțin 50 
de oameni. Misavan are în 
portofoliu peste 1.500 de 
produse de curățenie, 
menaj, hârtie, dispensere, 
produse de unică folosință 
și ambalare. Grupul Misa ‐
van a fost fondat de Ciprian 
Otea în anul 2000, la Iaşi. 
(Florentina SANDU)
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Absolvent al Facultății de 
Informatică din cadrul 
Universității Alexandru Ioan Cuza 
din Iași, Marius Petrariu s-a izbit 
de o dilemă în primii ani de 
tinerețe: putea să plece în SUA, 
așa cum o făceau deja alți IT-iști 
din generația sa, ori putea să își 
continue mica afacere începută 
pe tejgheaua din alimentara 
părinților săi. A ales să rămână, 
iar centrele PIM, situate în 
preajma campusurilor 
universitare și a universităților din 
Iași s-au umplut imediat de 
clienți.  

„Tatăl meu a fost chimist, un mare 
chimist al Iașului și m‑a îndrumat 
către matematică. Mi‑a spus că mate‑
matica este știința tuturor științelor. 
Atunci nici nu visam ce o să se întâm‑
ple cu informatica, ce explozie o să 
aibă. Când am terminat facultatea, 
aveam de ales între a pleca în Statele 
Unite, lucru pe care îl făceau toți, sau 
să rămân. Și am fost luat de valul ăsta 
cu afacerea.  Nu pot spune că îmi pare 
rău. Acum e bine, dar au fost ani în 
care mi‑a părut rău. Au fost mulți. 
Munca a fost enormă, nu se vede asta“, 
spune Marius Petrariu, acum în vârstă de 
55 de ani.  

Afacerea cu cópii realizate la 
imprimantă s‐a „născut“ într‐o casă din 
Copou. Era casa construită de părinții lui 
Marius Petrariu, care ulterior au deschis 
și două magazine alimentare, povestește 
fondatorul și unicul asociat al PIM SRL:  

„Businessul a pornit din clădirea aia 
pe care nu prea o știe nimeni, că e de 
acum 20‑30 de ani. În ’92 s‑a terminat 
(de construit) casa aia, e făcută de 
tatăl meu. Este o clădire care nu se 
remarcă prin nimic. Ăla e singurul 
imobil care acum nu e legat de PIM, 
dar stau copiii mei acolo. Casa aia, nu 
mai știu, cred că are vreo 16 încăperi. 
Din stradă pare mică, dar e foarte 
adâncă. Nu mai locuiesc acolo, dar 
acolo am început primul business și 
acolo am lucrat primii zece ani. După 
aia am cumpărat spațiul din 
Independenței. (...) Mama mea și cu 
tatăl meu au decis să deschidă acolo 

două magazine alimentare. Cum era pe 
vremea aia, fiecare care avea ceva, cât 
de cât un spațiu la stradă, deschidea 
un magazin alimentar. Și am luat un 
copiator de la Konica Minolta, un apa‑
rat simplu, alb‑negru, care încăpea și 
pe măsuța asta. Și, pentru că, practic, 
nu exista concurență, nu era nimic, am 
profitat. Dar, cum să vă spun, am fost 
luat de val, cum pus aparatul ăla, a 
fost imediat o cerere cumplită“. 

Copiatorul de la Minolta  
l-a făcut să rămână în țară 

Casa care nu se remarca prin nimic, 
situată în spatele căminelor studențești 
din Târgușor Copou, s‐a dovedit a fi un 
magnet pentru clienți, își amintește 
Marius Petrariu: „Erau studenți în spa‑
tele clădirii, e adevărat. Dar, oricum, 
erau mai multe lucruri bune. Aveam și 
spațiu la stradă și intra multă lume în 
alimentară, că încă nu apăruseră 
supermarketurile, nu era nimic. Și 
când intrau, mulți vedeau copiatorul. 
Iar pentru că erau foarte puține în 
oraș, vestea s‑a răspândit imediat, 
aproape fără reclamă. A fost, așa, un 
boom. Bine, atunci aproape orice afa ‑
cere începeai era un boom“.  

Planurile de plecare în căutarea visu‐
lui american au fost estompate de valul 
de ieșeni care avea nevoie de serviciile 
de imprimare ale PIM. Așa că decizia de 
extindere a afacerii a fost una care a 
venit firesc, mai ales că în casa construită 
de părinți era spațiu destul de 
desfășurare.  

„Imediat ce am văzut că e o cerere 
atât de mare, am luat etajul, care e cu 
acces din stradă. Și acolo am început 
să populez cu aparate, pentru că prof‑
itul era bun, foarte bun. Am reinvestit 
100%. Nici nu m‑am dus la mare un an 
de zile, nu am plecat nici 5 minute vreo 
doi ani. Dar tot ce câștigam, tot ce îmi 
rămânea, și aveam preț mare, mult 
mai mare ca acum, raportat la 
prețurile de acum, reinvesteam. După 
aia a fost simplu, când am populat cu 
aparate, am luat și color și alb‑negru, 
am luat și calculatoare. Dezvoltarea 
după aceea a fost ușoară, pentru că 
aveam deja 6‑7 aparate care mergeau 
din plin și făceau bani“.  

Cererea l‐a împins către Centru, iar 
cozile mari de la PIM și încasările i‐au 
dat încredere că deschiderea unor noi 
centre, în apropierea Universității de 

Medicină și Farmacie Iași și a 
Campusului Tudor Vladimirescu era 
direcția pe care trebuia să o urmeze. „Am 
luat spațiul de pe Bulevardul 
Independenței, tocmai am terminat de 
plătit creditul pentru el, că au tot fost 
reeșalonări. După aia am avut o ofertă 
foarte bună pentru a cumpăra spațiul 
din Tudor. Nu am putut să o refuz, am 
mai făcut un credit. Dar și pe ăsta l‑am 
terminat. Apoi am zis că‑s bătrân și 
trebuie s‑o termin cu creditele. Dar fac 
altul acum, pentru sediul din 
Smârdan“. 

„Decizia proastă a fost să pun 
clădirile pe numele soției“ 

Revenim la cursul cronologic. În timp 
ce PIM creștea, creștea și familia fon‐
datorului. S‐a căsătorit, iar soția și‐a des‐
chis la rândul ei o firmă cu același obiect 
de activitate ca și PIM. „După vreo zece 
ani de la înființarea PIM am mai făcut 
o firmă, împreună cu soția mea, PIM 
Service. Pe firma aia am zis că luăm 
clădirile. Am luat o clădire pe drumul 
spre Cârlig, o clădire mare. Acolo am 
făcut tipografia.  Apoi am cumpărat o 
altă clădire, tot în rate, mai sus de casa 
mea din care a pornit businessul. 
Toată afacerea am făcut‑o eu de la 
zero. Decizia proastă a fost să pun 
clădirile pe numele soției. (La divorț), 
fosta soție a rămas cu tipografia aia de 
dinainte de Cârlig și cu clădirea din 
Copou, unde a deschis Print House, pe 
Șoseaua Ștefan cel Mare și Sfânt, la 
numărul 4“. 

Divorțul, spune Marius Petrariu, s‐a 
pronunțat în urmă cu „vreo 15 ani“. Însă 
PIM și‐a continuat activitatea până 
recent, atât în centrele din Copou, cât și 
în Tudor sau vis‐a‐vis de UMF. Fosta 
parteneră de viață, devenise partener de 
afaceri și îi permitea fondatorului PIM 
să‐și desfășoare activitatea în tipografia 
și în centrul din Copou care îi reveniseră, 
în schimbul unei chirii. Sentimentele nu 
țin de foame, iar creșterea chiriei l‐a 
determinat pe Marius Petrariu să‐și 
despartă de tot businessul de fosta 
parteneră.  

Mutarea pe strada Smârdan 
Așa se face că după mai bine de un 

deceniu de la divorț, soții Petrariu au 
întors foaia. „Au fost mai multe“, spune 
Marius Petrariu, care explică: „De trei 

ani am scos‑o ca administrator din 
firmă și atunci, nemaiavând acces la 
bani, de fapt asta e totul, mărea chiria. 
Și mi‑a mărit de vreo două ori chiria, 
de aceea am început să‑mi caut un alt 
spațiu. (...) Și din cauza chiriei am ple‑
cat, că nu îmi plăcea să‑mi mărească 
chiria continuu. Dar a fost și dorința 
mea de a se uni spațiile de producție. 
Se făcea finisarea la Cârlig, la spațiul 
de jos, în Șoseaua Ștefan cel Mare și 
Sfânt 114‑119. Dar tot ce se vindea, și 
chiar interfața cu publicul, era sus. Era 
un coșmar să muți comenzile de colo‑
colo pe 3‑4 km între astea două spații. 
Le‑am închis pe amândouă, am scăpat 
de chirie și tot ce am avut în astea 
două spații, fiind aparatele mele, le‑am 
mutat aici, pe Smârdan“.  

În vechiul sediu PIM din Copou, Maria 
Petrariu, devenită concurentă în afaceri 
cu Marius Petrariu, a deschis Printhouse 
– cu același obiect de activitate ca PIM. 
Iar PIM‐ul din Copou și tipografia s‐au 
mutat într‐o nouă clădire, pe strada 
Smârdan, în apropiere de Palas Mall. 
Aceste schimbări care s‐au produs în 
ultimele luni. Despre noul său sediu, 
Marius Petrariu vorbește cu mult entuzi‐
asm, chiar daca această mutare presu‐
pune un nou credit la bancă pentru 
achiziționarea, în schimbul sumei de 
2.000.000 euro a întregii clădiri.  

Sediu de 2 milioane de euro 
„O clădire... nu îmi venea să cred că 

există așa ceva într‑o zonă centrală. 
Are 1.000 și ceva de metri pătrați 
amprentă la sol. Are și o ieșire în spate, 
o rampă pe unde poți să încarci cărți. 
Rampă pentru mașini mai mari, 
dubițe, unde poți să încarci comenzile 
mai mari. În față e pentru comenzile 
ușoare, mici, de unde pleacă omul cu 
cărțile sub brațe. Are și două etaje 
clădirea. Clădirea o cumpăr 100%. Am 
vorbit cu banca, de fapt e și făcut un 
contract de pre‑vânzare‑ cumpărare, 
nu mai este nicio problemă. Clădirea 
costă două milioane de euro, na, e cam 
pipărat prețul, dar pentru zonă, pentru 
tot, adică nu plătești numai clădirea și 
terenul. O cumpăr 100%. O cumpăr, că 
nu pot să mă mai mut încă o dată. Nu 
pot să mă mai joc. Vreau în viața asta 
să mă mai ocup și de alte lucruri, nu 
numai de mutat tipografii“, spune 
Marius Petrariu. 

De la afacerea pornită de pe colțul 
unei mese din magazinul alimentar al 
părinților, Petrariu a ajuns acum să 
dețină spații valoroase și o afacere care îl 
situează ca lider de piață în Iași și în 
România.  

„Spațiul de pe Bulevardul 
Independenței am avut ofertă să‑l vând 
cu un milion de euro acum mulți ani. 
Acum nu știu dacă l‑aș da cu două mil‑
ioane, că ăla e spațiul... Bine, o bancă l‑
ar cumpăra în două minute, dacă ar fi 
să îl vând. Mai am și spațiul din Tudor, 
care e tot proprietatea firmei PIM, dar 
acum, în august, închid o lună, am și 
pus afiș pe geam, închid o lună pentru 
că trebuie să‑l aduc la standardul 
impus de lege. Înainte nu erau normele 
astea de incendiu, dar acum, fiind lipit 
de căminul universității, nu am cum să 
funcționez așa cum vreau eu. Aici, în 
Smârdan, m‑am mutat de prin octom‑
brie, am folosit fiecare centimetru 
pătrat. Ultima mea grijă a fost să‑mi 
fac un birou. Prima grijă era să produc 
bani, să dau salarii și să nu scot bani 
din buzunar“.  

Cine sunt clienții? Tinerii  
nu mai citesc, bătrânii nu  

mai văd să citească 
Ultima achiziție a lui Petrariu a părăsit 

perimetrul campusurilor studențești, iar 
plasarea sa în apropierea Palas Mall nu e 
tocmai întâmplătoare. Pentru că 
studenții nu mai reprezintă publicul 
majoritar, ci oamenii de afaceri, spune 
fondatorul PIM:  

„Studenții nu, ei se digitizează. Eu 
chiar pot să spun că acum, cel puțin pe 
Smârdan, 80% cred că sunt din clasa 
business. Agendele astea legate cu 
spiră metalică, le fac cu sutele, cu 
miile. Și nici nu pot să se ducă la o tipo‑
grafie clasică, pentru că nu mai sunt 
tirajele alea de înainte, când se făceau 
câte 10.000 de exemplare. Problema e 
că... Și asta e o afacere care se duce în 
jos. Eu am început deja de doi ani să 
mă pregătesc. Mă pregătesc și acum. 
Printul în forma lui clasică dispare. Mă 
gândesc și la viitor, pentru că știm cu 
toții că se digitizează totul. Ce e de 
făcut? Să faci produse care încă se cer. 
Cum ar fi ambalajele. Ambalajele în 
tiraj mic, foarte mic“.  

Serviciile PIM includ în acest moment 
tipar digital, legătorie clasică, imprimări 
obiecte promoționale, printuri mari exte‐
rior & interior, grafică, imprimări folio, 
gravare ‐ decupare laser, plastifiere & 
laminare, scanare, legătorie cu arc, etc. 
La acestea se adaugă serviciile tipografiei 
și editurii PIM, dar, constată Petrariu, „La 
carte, tirajele tot scad. Nu știu până la 
ce tiraj or să scadă, dar perioada în 
care se făceau 10.000 de cărți a 
dispărut. Acum doar la manuale 
școlare mai pot să visezi la așa tiraje. 
Acum omul face 100‑200, maxim 2000, 
pe aici sunt tirajele la carte. 
Principalul obiect de activitate până de 
curând îl reprezenta printul de cărți în 
tiraj mic și foarte mic, lucru care încă 
merge, dar nu știu nici ăsta cât o să 
mai meargă. Nu sunt un mare expert în 
preziceri, dar cred că, încet, încet, o să 
scadă, o să scadă, încât până la un 
moment dat nu o să‑ți mai convină să 
te ocupi de asta. Când vezi că ai 
comenzi sporadice, tinerii nu mai 
citesc nimic, ăștia bătrâni nu mai văd 
să citească. E o piață în scădere, clar, 
asta nu poți să negi“. 

Contemplativ, fondatorul spune că 
dacă ar fi să o ia de la capăt, ar alege 
același drum. Nu pare însă un răspuns 
foarte hotărât. Tonul vocii sale pare să 
trădeze un regret pentru visul american 
neîmplinit. Totuși alege să răspundă că 
ar lua‐o de la capăt. Însă punctează: 
„Dacă ar fi să o iau de la capăt și aș ști 
de căderea aceasta a printului, mi‑aș 
mai face ceva. Aș fi început de acum 
10‑15 ani cu ambalajele, nu acum. 
Ambalajele reprezintă cred 5% din 
cifra de afaceri, 95% e tot printul pen‑
tru public. Afacerea aș face‑o. Bine, 
dacă ar fi să o fac cu mintea de acum, 
PIM ar fi lider național cel puțin, dacă 
nu internațional“. 

Provocările imprimeriilor 
De fapt, în acest moment cifrele arată 

că fondatorul PIM se poate numi lider 
național pe piața imprimărilor. Pentru că 
între firmele de top din domeniul 
„activităţi de fotocopiere, de pregătire 
a documentelor şi alte activităţi spe‑
cializate de secretariat“ e depășit doar 
de o companie din județul Timiș, care 
însă nu se ocupă cu imprimări: Printopia 
SRL, cu încasări înregistrate anul trecut 
de aproape 35 de milioane de lei. Pe 
pagina de internet a companiei timișene 
se arată că „domeniul de activitate al 
Printopia este producerea şi furniza‑
rea de consumabile, echipamente IT şi 
de birou, precum şi prestarea de servi‑
cii şi implementarea de soluţii din 
sfera IT către companiile reprezen‑
tative de pe piaţă“. 

Iar în Iași, PIM are o cotă de piață de 
peste 80%, după cifra de afaceri realizată 
în 2023 (22,7 milioane lei). După PIM, 
următoarea afacere din acest domeniu cu 
cea mai mare cifră de afaceri realizat 
vânzări de 1,3 milioane de lei. 

„Concurență nu am pentru că eu, de 
fapt, câștig foarte puțin, merg la limita 
profitului. Am încasări mari, dar profit 
mic, în felul ăsta reușești să nu ai 
concurență. Trebuie să menții un preț 
la care să mai ai și profit și totuși să nu 
fie foarte mare, ca să mai ai clientelă. 
Acum, e și o piață foarte strâmtă, 
îngustă. Cafenele o să existe cu miile, 
cum sunt și acum, pe o stradă la fie‑
care 50 de metri ai o cafenea. E o piață 
enormă. Dar aici e o piață mică. Foarte 
mică“. 

Lipsa de personal, schimbările de 
comportament ale clientelei, presiunile 
economice, toate acestea constituie pre‐
siuni care apasă firmele din domeniul 
imprimărilor, observă fondatorul PIM: 
„Remarc cu tristețe că pe măsură ce tot 
am mărit salariile trebuie, încet‑încet, 
să măresc și prețurile. Am mărit acum 
deja cu 10% cam toate prețurile, dar 
nu pot să mă opresc nici măcar aici. În 
toamnă mai măresc o dată cu 10%, că 
nu se poate, nu mai trăiești, toate s‑au 
scumpit. Iar dacă nu măresc salariile, 
nu mai stau oamenii la muncă, doar 
știți că este o criză de personal la nivel 
național. Și dacă nu mărești salariile, 
îți pleacă. Și cine îți pleacă? Nu aceia 
care de abia învață, ci cei care au 20 de 
ani de vechime. Și trebuie să mărești 
salariile. Ca să mărești salariile, tre‑
buie să ai bani. Ca să ai bani, trebuie 
să mărești prețurile. Deci oricum tre‑
buie să le măresc încă odată, și încă 
odată. Nu știu, am să mai fac niște cal‑
cule, să văd. Dar treaba e bună acum, 
să zic, am rulajul asta, dar când te uiți 
la profit, nu e ok, nu rămâne mult“.  

Iar concurența firavă se explică și 
prin complexitatea tipului de afacere, 
mai arată specialistul în copieri: „Acum 
răspund și de ce nu am concurență: 
genul ăsta de business este un gen 
foarte complex. Pentru că sunt foarte 
multe mașini în procesul de producție 
a unui catalog sau ce‑o fi, mapă sau ce 
vrei. Oricare din aparatele astea, dacă 
ți s‑a stricat, tu nu mai poți să pro‑
duci. Cea mai mare problemă cu 
mașinile e că se strică. Sunt mașini. 
Oamenii se strică, darmite mașinile 
care merg 16 ore pe zi. Când s‑a stri‑
cat o mașină, automat apar probleme 
de livrare a comenzilor, pentru că 
acea mașină nu o ai în două exem‑
plare. N‑ai cum. Fizic, niciodată. Și eu, 
ca să produc o mapă sau o agendă, 
am nevoie de vreo șase‑șapte mașini. 
Oricare din ele, dacă s‑a stricat, eu 
trebuie să o repar, ca să fac comanda. 
Doar și Adi Center, care a încercat, vir‑
tual el a dat faliment. Adică nu știu ce 
mai are în orașul Iași, nu‑i mai simt 
prezența. Iar rest, nu“. 

Dacă ar fi s‐o ia acum într‐o nouă 
direcție de business, s‐ar îndrepta spre 
IT, spune absolventul de Informatică 
Marius Petrariu. Și nu ar fi prima dată. A 
mai avut o încercare, povestește el: „Eu 
am avut o încercare cu programarea, 
dar primii doi oameni din firmă mi‑au 
plecat în Olanda. Era un contract cu 
Google, online, ei dădeau de lucru, noi 
făceam ce cereau. Dacă ajungeam la 
50 de angajați, făceam bani frumoși, 
dar îți trebuie echipă serioasă și 
stabilă. M‑am autodizolvat, dar nu am 
abandonat ideea de a mai face un busi‑
ness în IT. (...) Mă gândesc la IT, să o 
iau de la capăt. Numai că trebuie să fiu 
sigur că vreau să‑mi asum riscul de a 
pierde bani. Pentru că o perioadă des‑
tul de lungă dai salarii și nu încasezi 
mai nimic, orice ai face. Iar când începi 
să încasezi, primii doi oameni îți 
pleacă în străinătate, pe salarii de trei 
ori mai mari“.  

După câteva luni de mutări intense și 
de decizii importante (cum ar fi 
achiziția noului sediu) și după un an 
2023 în care și‐a văzut profitul dimin‐
uat cu 34% față de anul anterior, 
Marius Petrariu conchide totuși: „Nu 
stau rău. Cel puțin la nivel național aș 
fi vrut să fiu lider, dar este o vorbă, să 
nu‑ți ceri osândă. Se putea și mai 
rău“. (Cristina PETRACHE)   

Povestea PIM, o afacere care nu are concurenţă în Iași 

Cum a făcut Marius Petrariu 
milioane cu fotocopiatorul

l totul a pornit în anii ’90, când absolventul de Informatică a avut de ales între plecarea 
în America și o mică afacere cu un copiator amplasat în magazinul părinților, lângă 

căminele studențești din Copou l „Acum e bine, dar au fost ani în care mi-a părut rău. 
Au fost mulți. Munca a fost enormă, nu se vede asta“, ni s-a destăinuit Marius Petrariu 

Petrariu: „Dacă ar fi să o iau 
de la capăt și aș ști de 

căderea aceasta a printului, 
mi-aș mai face ceva.“ 
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Cu certitudine, pe măsură 
ce Inteligența Artificială (IA) 
devine tot mai integrată în 
domeniul financiar, va apărea o 
schimbare radicală în cererea 
pentru profesioniști financiari 
și contabili. Profesiile de audi‐
tor, contabil ori altele denu‐
mite generic „economist“, 
implică în mare parte sarcini 
automatizabile ‐ caracterizate 
de repetabilitate și consum 
uriaș de timp, devenind astfel 
ideale pentru automatizare 
prin tehnologia IA. Când e 
vorba despre auditul public 
extern (exercitat de Curtea de 
Conturi), avantajele legate de 
implementarea IA fiind cunos‐
cute, acestuia i s‐a imprimit 
deja o puternică tentă digitală. 
IA poate prelua cu brio 
activitățile repetitive, nefiind 
exclus ca la un moment dat să 
abunde pe piață „Robo‐audi‐
torii“ și „robo‐contabilii“. 

 
Așa cum evoluează astăzi 

lucrurile, se poate prezuma că 
IA va revoluționa domeniul 
serviciilor financiare și de con‐
tabilitate, transformând masiv 
modul în care sunt realizate 
multe dintre activitățile 
tradiționale. Algoritmi avansați 
și programe software sofisti‐
cate sunt deja capabile să efec‐
tueze complicate analize de 
date, sarcini pe linia manage‐
mentului riscurilor ori a 
contabilității, cu o precizie și 
eficiență care întrec enorm 
capacitățileumane. Această 
revoluție tehnologică nu doar 
că va optimiza procesele exis‐
tente, dar va conduce și la 
inovări fundamentale în indus‐
trie. Pe măsură ce IA devine tot 
mai integrată în domeniul 
financiar, va apărea o schim‐
bare radicală în cererea pentru 
profesioniști financiari și con‐
tabili. Profesiile de auditor, 
contabil ori altele denumite 
generic „economist“, implică în 
mare parte sarcini automatiza‐
bile. Aceste sarcini, caracteri‐
zate de repetabilitate și con‐
sum foarte mare de timp, sunt 
ideale pentru automatizare 
prin tehnologia IA. Astfel, IA 
poate prelua cu brio activități 
repetitive, permițând 
profesioniștilor să se concen‐
treze pe aspecte care încă 
necesită „inteligență 
naturală/umană“. Totuși, defel 

neimportant, pe acest fundal, 
algoritmii de învățare 
automată pot analiza compor‐
tamentele și preferințele 
clienților, apărând la un 
moment dat posibilitatea oferi‐
rii de recomandări personali‐
zate și soluții financiare adap‐
tate nevoilor individuale. În 
audit, IA poate transforma 
complet procesele de muncă. 
Activitățile de introducere și 
extragere a datelor financiar‐
contabile, analiza lor, evaluarea 
tranzacțiilor și a fluctuațiilor 
conturilor în funcție de riscuri 
și raportarea pot fi gestionate 
mult mai eficient de IA. 
Capacitatea IA de a gestiona 
date nestructurate și de a 
accelera procesul de extragere 
și analiză a datelor aduce 
profesia de auditor la un nou 
nivel. IA poate realiza evaluări 
rapide și precise ale unor 
cantități mari de date, detec‐
tând probleme și riscuri mult 
mai eficient decât oamenii. De 
asemenea, IA poate ajuta audi‐
torii să identifice zonele care 
necesită investigații detaliate, 
minimizând astfel riscul de 
erori sau fraude neobservate. 
Un alt avantaj major al aplicării 
IA în auditare este creșterea 
productivității și reducerea 
costurilor. IA poate scurta con‐

siderabil timpul necesar 
finalizării unei misiuni de 
audit, ducând la economii sem‐
nificative. În plus, capacitatea 
IA de a analiza volume mari de 
date financiare permite identi‐
ficarea rapidă a potențialelor 
fraude, facilitând deplasarea 
eforturilor de testare în zonele 
cu risc ridicat. Când e vorba 
despre auditul public extern 
(exercitat de Curtea de 
Conturi), toate aceste avantaje 
fiind cunoscute, acestuia i s‐a 
imprimit deja o puternică tentă 
digitală. Astăzi se parcurg pași 
importanți în ceea ce privește 
informatizarea auditului efec‐
tuat de Instituția Supremă de 
Audit. Încă din urmă cu cinci 
ani a fost asumat un proces de 
modernizare, care include atât 
îmbunătățirea infrastructurii, 
cât și a metodologiilor de audit 
(Proiect „CCR – SAI pentru 
cetățean“ – SIPOCA 
744/MySMIS 129692). Relativ 
recent, instituția și‐a exprimat 
viziunea de a deveni o entitate 
digitală complet funcțională la 
nivel național, cu procese digi‐
tale integrate pentru auditare, 
monitorizare și reducerea 
neregulilor în utilizarea fondu‐
rilor publice (Strategia de 
Digitalizare a Curții de Conturi 
2023 – 2028 [Realizată în cola‐

borare cu Ernst & Young]). 
Prin implementarea unei plat‐
forme de analiză digitală a 
datelor, instituția își propune 
să adopte tehnologii avansate 
precum analiza big data, IA, 
învățarea automată și block‐
chain. Ceea ce putem spune în 
final, în consonanță cu cei care 
s‐au aplecat mai îndeaproape 
asupra temei abordate aici, 
este că rolul auditorului/conta‐
bilului uman nu poate dispărea 
complet, nici peste zece ani, 
nici poate peste douăzeci de 
ani. Acesta va fi doar adaptat, 
sarcinile monotone și repeti‐
tive fiind preluate de software‐
uri avansate bazate pe IA. 
Respectivii preofesioniști vor 
consacra mai mult timp ana‐
lizelor și consilierii de tip 
strategic. Într‐un final acețtia 
vor căpăta un rol din ce în ce 
mai mare în interpretarea 
rezultatelor furnizate de IA, în 
dezvoltarea de strategii finan‐
ciare și în asigurarea 
conformității cu reglementările 
legale. (prof. univ. dr. Ionel 
BOSTAN*) 

 
*Notă: Articolul nu 

angajează nici într‑un fel 
instituțiile/asociațiile la care 

autorul este afiliat.

Robo-auditori și 
robo-contabili

Hărțuirea la locul de 
muncă reprezintă o problemă 
serioasă care poate afecta 
grav sănătatea și productivi‐
tatea angajaților. Hotărârea 
nr. 970/2023 pentru aproba‐
rea Metodologiei privind 
prevenirea și combaterea 
hărțuirii la locul de muncă pe 
criteriul de sex, precum și a 
hărțuirii morale la locul de 
muncă vine cu măsuri con‐
crete pentru prevenirea și 
combaterea hărțuirii la locul 
de muncă pe criteriul de sex 
și a hărțuirii morale la locul 
de muncă, motiv pentru care 
Societatea Românească de 
avocatură Pavel Mărgărit și 
Asociații recomandă adopta‐
rea imediată a unor măsuri 
de protecție, de formare și 
informare a angajaților, pre‐
cum și de implementare a 
politicilor antihărțuire pe 
care un avocat dreptul mun‐
cii le poate redacta în confor‐
mitate cu regulile aplicabile 
în materie.  

Ce înseamnă hărțuirea la 
locul de muncă? 

Hărțuirea este definită ca 
orice comportament nedorit 
care afectează demnitatea 
unei persoane și creează un 
mediu degradant sau umili‐
tor. Aceasta include: 

Hărțuirea pe criteriul de 
sex se referă la acțiuni sau 
comportamente bazate pe 
sexul unei persoane și care 
afectează demnitatea aces‐
teia. Exemplele includ 
comentarii nepotrivite, ges‐
turi obscene sau avansuri 
sexuale nedorite. 

Hărțuirea morală implică 
acțiuni repetate care au ca 
scop sau efect deteriorarea 
condițiilor de muncă sau 
afectarea sănătății fizice și 
psihice a angajatului. Aceasta 
poate include insulte, critici 
constante și excluderea din 
grupul de lucru. 

Obligațiile Angajatorilor 
Angajatorii au respons‐

abilitatea de a preveni și 

combate hărțuirea la locul de 
muncă prin implementarea 
unor politici și proceduri 
specifice. În acest sens, fie‐
care angajator își poate ela‐
bora propriul ghid privind 
prevenirea și combaterea 
hărțuirii la locul de muncă pe 
criteriul de sex, precum și a 
hărțuirii morale la locul de 
muncă, adaptat condițiilor 
specifice de muncă, cu 
respectarea termenelor și 
principiilor prevăzute de 
lege. Totodată, angajatorii au 
obligația de a interzice și a 
sancționa orice acțiuni care 
pot conduce la hărțuire 
morală la locul de muncă sau 
pe criteriul de sex. 

Un avocat dreptul muncii 
poate oferi asistență juridică 
de specialitate pentru crea‐
rea și aplicarea unor politici 
clare care să definească și să 
interzică hărțuirea la locul de 
muncă, urmând ca aceste 
politici să fie comunicate 
tuturor angajaților. Totodată, 
organizarea de sesiuni de 
formare și informarea 
angajaților despre drepturile 
lor și despre procedurile de 
raportare a cazurilor de 
hărțuire este esențială pen‐
tru prevenirea și gestionarea 
eficientă a incidentelor de 
hărțuire la locul de muncă. 

Hărțuirea și 
discriminarea la  
locul de muncă 

Pentru ca discriminarea la 
locul de muncă să fie 
înlăturată, iar egalitatea de 
șanse și de tratament între 
femei și bărbați să fie 
respectată este necesar ca 
societățile comerciale, 
instituțiile și autoritățile 
administrației publice să pro‐
moveze măsuri de întocmire 
a unei proceduri interne 
privind prevenirea și combat‐
erea hărțuirii, precum și de 
formare continua, organizare 
a muncii și asigurare a trata‐
mentului egal în ceea ce 
privește sănătatea și securi‐
tatea în muncă. Avocații 

specializați în dreptul muncii 
au un rol crucial în abordarea 
cazurilor de hărțuire. Ei pot 
oferi consiliere juridică în 
investigarea cazurilor și rep‐
rezentarea angajaților sau 
angajatorilor în litigii dreptul 
muncii. Colaborarea cu un 
avocat specializat în dreptul 
muncii din cadrul Societății 
românești de avocatură Pavel 
Mărgărit și Asociații este 
esențială pentru a asigura 
respectarea drepturilor 
angajaților la locul de muncă, 
cât și pentru a obține soluții 
corecte și eficiente în litigii 
dreptul muncii. 

„Oferim consultanță și 
sprijin complet companiilor 
care doresc implementarea 
de proceduri interne priv‑
ind prevenirea și combat‑
erea hărțuirii, asigurând 
respectarea acestora cu 
reglementările din 
Hotărârea nr. 970/2023 
pentru aprobarea 
Metodologiei privind preve‑
nirea și combaterea 
hărțuirii“, a declarat 
Avocatul Coordonator Dr. 
Radu Pavel al Societății 
Românești de avocatură 
Pavel Mărgărit și Asociații. 

Hărțuirea și discriminarea 
la locul de muncă este o 
problemă complexă care 
necesită eforturi concertate 
din partea angajatorilor și 
angajaților pentru a fi 
combătută eficient. 
Implementarea corectă a 

metodologiilor recente, 
formarea continuă a 
angajaților și colaborarea cu 
un avocat specializat în drep‐
tul muncii sunt pași esențiali 
pentru crearea unui mediu 
de muncă sigur și respec‐
tuos. Un avocat dreptul mun‐
cii și un avocat drepturile 
angajatorului poate ajuta 
atât la consilierea angajaților 
și angajatorilor pentru expli‐
carea drepturilor și 
obligațiilor legale pe care le 
au la locul de muncă, cât și în 
redactarea și revizuirea de 
proceduri interne privind 
prevenirea și combaterea 
hărțuirii pentru a asigura 
conformitatea cu legislația în 
vigoare. 

Societatea Românească de 
avocatură Pavel Mărgărit și 
Asociații vă invită să apelați 
cu încredere la un avocat 
specializat în dreptul muncii 
pentru vă ghida și asista în 
mod profesionist în orice 
demersuri legate de adopta‐
rea măsurilor de protecție 
privind discriminarea la locul 
de muncă, de formare și 
informare a angajaților, pre‐
cum și de implementare a 
politicilor antihărțuire, prin 
completarea formularului de 
contact cu o simplă accesare 
a adresei https://avocatpa‐
vel.ro/contact/. l 

 
Articol realizat de 

Societatea de avocatură  
Pavel Mărgărit și Asociații

Hărțuirea  
la locul de muncă

Pregătește-te de vacanța de vară cu Summer Sales! 
Brandurile din Palas afișează reduceri de până la 70%!

Suntem în plin sezon de vară, iar 
Summer Sales te așteaptă la Palas cu 
reduceri consistente și variante de 
ținute inspirate de spiritul vacanței de 
vară. Vino la Palas și profită de 
reducerile de până la 70%, dar și de 
articole în tendințe pentru completarea 
garderobei de sezon!  
 
Summer Sales vine cu o fuziune de 
imprimeuri florale, siluete atemporale 
potrivite indiferent de vârstă, cu accente 
cool, dar și cu propuneri inspirate de 
fiecare moment al zilei. Reînnoiește-ți 
garderoba, adaugând piese adaptabile 
stilului tău și, mai ales, optează pentru 
estetica athleisure! Vei avea de unde alege 
pentru că brandurile din Palas afișează 
reduceri consistente.    
 
Zilele de vară ne aduc împreună, iar 
petrecerile sunt poate ocazia cea mai 
potrivită pentru a-ți descoperi abilitățile 
stilistice. Mango, Motivi sau Nissa 
afișează reduceri de până la 70%, astfel 
că te poți bucura de articole variate, care 

acoperă o gamă largă de stiluri și 
preferințe. Brandurile de încălțăminte au 
reduceri semnificative, iar la Humanic vei 
găsi perechea potrivită în funcție de 
evenimentul și ocazia la care îți dorești să 
participi. Nu uita de cosmetice și de 
esențele parfumului care te vor însoți în 
fiecare călătorie a ta, pentru că Yves 
Rocher, Kiehl’s, MAC Cosmetics sau my 
Geisha au pregătit oferte speciale! La 
Opticris și Optiplaza vei găsi reduceri de 
până la 90%, iar Nespresso a pregătit 
oferte promoționale la espressoare.     
 
Iar dacă vrei să intri în atmosfera de festival 
și te-ai gândit deja să îți pregătești ținutele, 
vino la Pandora, Stil Diamonds, Coriolan 
sau Swarovski și profită de reducerile de 
până la 40% la accesorii variate. 
Pregătește-l de vară pe micuțul tău cu 
articole vestimentare chic de la 
Cocodrillo, pentru că vei găsi reduceri de 
până la 60%!  
 
 Lista completă a promoţiilor o găsiţi pe 
www.palasmall.ro.



agricultură6 MARŢI, 2 IULIE 2024, nr. 13 Z I A R U L D E I A S I . R O De Business

Prețul produselor 
agricole s-a redus în 
prima parte a anului cu 
6%, iar al bunurilor 
consummate în domeniu 
cu 11%. În aceeași 
perioadă, primul 
trimestru al anului 2024, 
excedentul comercial al 
Uniunii Europene a 
urcat la aproape 18 
miliarde de euro. Pe de 
altă parte veștile bune 
se termină aici. Vremea 
caniculară din ultima 
perioadă riscă să 
afectate culturile 
agricole, iar prețurile 
riscă să crească pe 
viitor. În contextul 
reducerii prețurilor, 
guvernul Ungariei a 
anunțat că renunță la 
plafonarea instituită în 
cazul produselor 
agricole. Legat de acest 
subiect este interesant 
că Uniunea Traderilor de 
Cereale cere guvernului 
Ucrainei suspendarea 
prețurilor minime de 
export pentru produse 
agricole. 

Cum a evoluat prețul 
produselor agricole:  

date complete 
Prețurile produselor agri‐

cole în Uniunea Europeană 
(UE) au scăzut, în primul tri‐
mestru din 2024, comparativ 
cu perioada similară din 
2023, arată datele publicate, 
recent, de Oficiul European 
de Statistică (Eurostat). 
Prețul mediu al produselor 
agricole, în ansamblu, s‐a 
diminuat cu 6%, în primele 
trei luni din acest an, față de 
primul trimestru din anul 
anterior, în timp ce prețul 
mediu al bunurilor și servici‐
ilor consumate în prezent în 
agricultură (mijloacele de 
producție care nu au legătură 
cu investițiile) a scăzut cu 
11%. 

După o perioadă de 
perturbări, când s‐a înregis‐
trat un avans semnificativ al 
prețurilor produselor agri‐
cole în UE, în 2021 și în pri‐
mele trei trimestre din 2022, 
ritmul creșterii a încetinit, iar 
apoi prețurile au început să 
scadă. Schimbările de preț au 
fost variate și contrastante, în 

primul trimestru din 2024, 
comparativ cu perioada 
similară din 2023. Un declin 
semnificativ s‐a înregistrat la 
prețul mediu al cerealelor (‐ 
28%), în timp ce prețul lapte‐
lui a scăzut cu 12%. De 
asemenea, prețurile la ouă și 
plante industriale (semințe 
oleaginoase, culturi proteice, 
tutun brut, sfeclă de zahăr și 
altele) au fost pe un trend 
descendent cu 10%, iar cele 
la legume proaspete cu 6% 
(cu un declin de 33% la 
prețul tomatelor). 

Totuși au fost înregistrate 
și o serie de creșteri 
În contrast, prețul mediu 

al cartofilor a crescut cu 
22%, al fructelor proaspete 
cu 20% (în pofida unui declin 
de 44% al prețurilor la lămâi 
și lime), ca efect al condițiilor 
meteo nefavorabile asupra 
cantităților recoltate. În rân‐
dul mijloacelor de producție 

care nu au legătură cu 
investițiile, cele mai mari 
scăderi de prețuri au fost la 
îngrășăminte și amelioratori 
de sol (‐31%), furaje (‐16%), 
energie și lubrifianți (‐12%). 

La nivel național, majorita‐
tea statelor membre UE (21 
dintre cele 25 pentru care 
sunt disponibile datele) au 
înregistrat scăderi de prețuri 
ale produselor agricole, în 
primul trimestru al acestui 
an, în comparație cu inter‐
valul similar din 2023. Cel 
mai semnificativ declin al 
prețurilor a fost în Ungaria (‐
24%), Bulgaria și România 
(ambele cu minus 18%), 
Slovacia și Cehia (ambele cu 
minus 17%). 

În schimb, prețurile au 
crescut în cinci țări din sudul 
UE: Grecia (+20%), Malta și 
Spania (ambele cu plus de 
4%), Portugalia și Cipru 
(ambele cu plus de 1%). La 
mijloacele de producție care 
nu au legătură cu investițiile 

prețurile au scăzut în 24 din‐
tre cele 25 de state pentru 
care sunt disponibile datele, 
cel mai severe declinuri fiind 
consemnate în: Croația (‐
20%), Ungaria (‐19%), Țările 
de Jos și Irlanda (ambele cu 
minus 17%). Singura 
creștere, de 2%, s‐a înregis‐
trat în Portugalia. 

Excedentul UE din 
comerțul cu produse 

agroalimentare a crescut 
cu 13,8% 

Comerțul extern cu pro‐
duse agroalimentare al 
Uniunii Europene a înregis‐
trat în primul trimestru din 
2024 un excedent de 17,9 
miliarde euro, cu 13,8 % mai 
mare comparativ cu perioada 
similară a anului anterior, 
când s‐a cifrat la 15,7 mil‐
iarde euro, a anunțat Comisia 
europeană, citată de agenția 
EFE. Exporturile au scăzut cu 
1% (320 milioane euro) în 
perioada ianuarie‐martie 
2024, până la 57,9 miliarde 
euro, în timp ce importurile 
s‐au redus cu 6% (2,5 mil‐
iarde euro), până la 40.000 

miliarde euro. În primul tri‐
mestru al acestui an, Marea 
Britanie a continuat să fie 
principala destinație a expor‐
turilor agroalimentare din 
UE, cu 22% din valoarea 
totală și o creștere de 2% 
interanual. 

Aceasta a fost urmată de 
Statele Unite (12%), spre 
care s‐a consemnat o creștere 
a exporturilor din UE de 6%, 
și de China, care s‐a menținut 
pe locul al treilea, deși în 
cazul acesteia s‐a înregistrat 
o reducere de 12%. Creșteri 
ale exporturilor s‐a înregis‐
trat și pe relația cu țări pre‐
cum Irak (61%) și Liban 
(60%), în timp ce au scăzut 
exporturile spre Rusia (cu 
22%) și Egipt (cu 29%). În 
ceea ce privește produsele 
exportate, vânzările externe 
de măsline și ulei de măsline 
au avut cea mai mare 
creștere comparativ cu 2023 
(615 milioane, 51%) datorită 
majorării prețurilor, în pofida 
unei ușoare scăderi a volu‐
mului. 

Exporturile de cafea, ceai, 
cacao și condimente au cres‐
cut cu 10%, în timp ce 
exporturile de cereale au 

crescut în volum, dar au 
scăzut cu 4% în valoare, din 
cauza diminuării prețurilor. 
În plus, uleiurile vegetale și 
produsele lactate au înregis‐
trat scăderi (5%) ca urmare 
a diminuării prețurilor și 
volumelor. Pe de altă parte, 
Brazilia, Marea Britanie și 
Ucraina au fost principalele 
surse ale importurilor 
agroalimentare ale UE în pri‐
mele trei luni ale acestui an, 
cu 9% din valoare 
fiecare.Însă, ca urmare a 
reducerii volumelor și 
prețurilor cerealelor, în spe‐
cial, importurile din Brazilia 
au scăzut cu 466 milioane 
euro (11%) comparativ cu 
primul trimestru din 2023, 
cele din Marea Britanie cu 
232 milioane (6%) și din 
Ucraina cu 414 milioane 
(11%). În ceea ce privește 
produsele, au crescut impor‐
turile de cafea, ceai, cacao și 
condimente cu 849 milioane 
euro (16%), cele de fructe și 
fructe uscate cu 421 mil‐
ioane (8%) și de măsline și 
ulei de măsline cu 324 mil‐
ioane (160%). În schimb, s‐
au redus cele de semințe 
oleaginoase și proteice, cu 

1,5 miliarde euro (22%), 
cele de cereale, cu 1,4 mil‐
iarde euro (36 %) și de 
zahăr și izoglucoză cu 193 
milioane (36%).  

Ungaria va renunța la 
plafonarea prețurilor 

produselor alimentare 
Ungaria va renunța, înce‐

pând cu data de 1 iulie 2024, 
la reducerile obligatorii de 
preț la anumite alimente de 
bază impuse marilor retail‐
eri, pe fondul scăderii 
inflației, a anunțat Ministerul 
Economiei de la Budapesta, 
transmite Reuters. Guvernul 
premierului Viktor Orban a 
introdus în iunie 2023 
reduceri obligatorii de preț, 
după ce Ungaria a înregistrat 
cea mai ridicată inflație din 
Uniunea Europeană. 

„Inflația se diminuează, 
salariile reale înregistrează 
creșteri din septembrie 
2023, ceea ce înseamnă 
venituri mai ridicate pentru 
familii, contribuind la 
precauții mai reduse și, 
prin urmare, la majorarea 
consumului“, a precizat 
Ministerul Economiei. 

În ianuarie 2023, rata 
anuală a inflației a atins nive‐
lul de vârf de 25,7%, dar de 
atunci a revenit la ținta 
Băncii Centrale de 2% ‐ 4%. 
În mai, rata anuală a inflației 
s‐a situat la 4%. 

Conform reglementărilor 
introduse în iunie 2023, 
retailerii de alimente cu 
vânzări anuale de peste un 
miliard de forinți (2,72 mil‐
ioane de dolari) erau obligați 
ofere reduceri săptămânale 
la 20 de produse alimentare, 
inclusiv carne de porc, lapte, 
brânză și pâine, de cel puțin 
15%, comparativ cu cel mai 
scăzut preț oferit în prece‐
dentele 30 de zile. 

Suspendarea prețurilor 
minime de export pentru 
produse agricole 

Planurile Guvernului 
Ucrainei de a stabili prețuri 
minime de export pentru 
unele produse agricole va 
perturba comerțul, va reduce 
exporturile de cereale și va 
provoca pierderi fermierilor, 
a avertizat joi Uniunea 
Traderilor de Cereale (UGA), 
solicitând suspendarea sche‐
mei, transmite Reuters. 
Ucraina caută să‐și majoreze 
veniturile și în același timp 
să facă față impactului pro‐
testelor fermierilor din 
Europa, nemulțumiți că 
importurile ieftine din 
această țară le afectează afac‐
erile. Ca reacție la proteste, 
Uniunea Europeană, care 
acordase Ucrainei acces fără 
taxe vamale pentru a o ajuta 
după invazia rusească din 
2022, a impus limite la unele 
importuri. Guvernul Ucrainei 
a făcut calcule pentru a sta‐
bili prețuri minime de export 
pentru unele produse agri‐
cole, deși adjunctul ministru‐
lui Agriculturii, Mykhailo 
Sokolovi, a anunțat că 
reglementările nu vor intra în 
vigoare cel puțin până în 
august. 

„Va avea un impact neg‑
ativ asupra capacității 
exportatorilor de a‑și înde‑
plini obligațiile, va submina 
încrederea partenerilor 
internaționali în 
contrapărțile ucrainene, va 
complica planificarea și 
finanțarea activităților de 
export și, în același timp, va 
reduce competitivitatea 
mărfurilor ucrainene pe 
piețele mondiale“, se arată 
în comunicatul UGA. 

Prețurile minime se vor 
aplica la livrările de grâu, 
porumb, ulei de floarea 
soarelui, rapiță, soia și alte 
produse agricole majore. l

Prețul produselor alimentare din 
Uniunea Europeană a luat-o la vale

Valul de căldură care se 
extinde săptămâna aceasta 
în Europa va afecta semnifi‐
cativ culturile de vară în 
sud‐est, dar reprezintă o 
veste bună pentru fermierii 
din nord‐vest, unde ploile 
abundente au inundat tere‐
nurile arabile, susțin 
analiștii, transmite Reuters. 

Meteorologii 
prognozează săptămâna 
aceasta temperaturi extrem 
de ridicate în cea mai mare 
a Uniunii Europene, în 
condițiile în care canicula și 
seceta afectează și culturile 
din alte piețe agricole 
importante ale lumii, ceea 
ce va duce la majorarea 
prețurilor și la scăderea 
aprovizionării pe plan 
global. 

Vremea este elementul 
cheie pentru cereale, în 
condițiile în care se apropie 
recoltarea în emisfera 
nordică și orice semn de 
deteriorare sau 
îmbunătățire afectează 
evoluția prețurilor. 
Rapoartele privind randa‐
mentele ridicate și 
precipitațiile în Rusia, prin‐
cipalul exportator de grâu, 
au dus în ultimele 
săptămâni la creșterea 
cotațiilor la grâu pe plan 
global, acestea ajungând la 
cel mai ridicat nivel din 
ultimele zece luni. 

Culturile de vară din 
Europa de Est și din Balcani, 
în special în România, al 
doilea mare producător de 
porumb din UE, se 
confruntă cu cele mai mari 

riscuri din cauza valului de 
căldură, care ar urma să 
continue încă o săptămână 
sau două, susțin analiștii. 

„Ne apropiem de un sta‑
diu critic. O săptămână de 
caniculă a dus deja la 
scăderea producției. Dacă 
mai sunt încă două 
săptămâni de căldură 
excesivă, vor fi pagube 
majore“, a apreciat Vincent 
Braak, analist la compania 
de consultanță Strategie 
Grain. 

Deja Strategie Grains a 
înrăutățit previziunile priv‐
ind recolta de porumb a UE 
în 2024. Luni, sistemul 
MARS de monitorizare a cul‐
turilor agricole din UE a 
redus estimările privind ran‐
damentul previzionat pentru 
porumbul și floarea soarelui 
din România sub media din 
ultimii cinci ani, apreciind că 
seceta a făcut culturile vul‐
nerabile la căldura excesivă 
și lipsa precipitațiilor. În 
contrast, vremea caldă și 

secetoasă este bine venită în 
partea vestică a Uniunii 
Europene, unde ploile abun‐
dente au inundat terenurile 
arabile și au încetinit 
creșterea plantelor. 

„Fermierii francezi vor 
fi încântați. De aceea ne 
așteptăm la o majorare a 
culturilor lor“, a declarat 
Braak. 

Valul de căldură este, de 
asemenea, binevenit în 
Germania, Danemarca și 
Polonia. Vara a debutat în 
Germania cu ploi și vreme 
rece, iar soarele va ajuta 
acum la creșterea 
producției de grâu, preve‐
nind infecțiile fungice la 
cereale, susține un analist 
german. 

Luni, MARS a redus 
estimările privind randa‐
mentul culturilor din UE în 
2024, din cauza 
precipitațiilor excesive din 
Europa Occidentală și a 
secetei din unele țări din 
sud‐est.

Canicula afectează culturile de 
vară din Europa de Est. Ce se 

întâmplă cu prețul produselor?
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Stocul modern de spații 
industriale și logistice 
din România a ajuns la 
7,1 milioane de metri 
pătrați anul trecut, adică 
0,37 mp pe cap de 
locuitor. Totuși aceasta 
reprezintă a treia cea 
mai mare piață I&L 
dintre 13 cele mai mari 
economii din zona 
Europei Centrale și de 
Est, potrivit unui raport 
Colliers. Sectoarele 
logistice și industriale se 
mențin la un nivel ridicat 
de cerere pentru 
tranzacțiile cu proprietăți 
comerciale.  

„Stocul modern de spații 
industriale și logistice din 
România a ajuns la 7,1 mi ‑
lioane de metri pătrați anul 
trecut, ceea ce reprezintă a 
treia cea mai mare piață 
I&L dintre 13 cele mai mari 
economii din zona Europei 
Centrale și de Est, iar dez‑
voltatorii au în construcție 
încă peste 500.000 de metri 
pătrați de spații modern“, 
potrivit raportului 
„ExCEEding Borders | 
Navigating the Industrial 
Landscape and Workforce in 
CEE‑13“ publicat de Colliers. 

Spații spații industriale și 
logistice au transformat 
România în hub regional 

Pe lângă îmbunătățirile 
aduse infrastructurii și 
oferta încă insuficientă în 
comparație cu creșterea 
rapidă a economiei, 

consultanții Colliers atribuie 
creșterea puternică a pieței 
rolului României ca hub 
regional de distribuție pen‐
tru companiile care vizează 
Europa de Sud‐Est. Deși 
activitățile logistice rămân 
dominante, sectorul man‐
ufacturier înregistrează, de 
asemenea, o creștere în ceea 
ce privește închirierea. 

„Piața proprietăților 
industriale din România a 
crescut semnificativ după 
pandemie, aproape 
dublând nivelurile de închi‑
riere dinainte de 2020. 
Creșterea economică, 
îmbunătățirea infrastruc‑
turii și reshoring‑ul sunt 
factori cheie în această 
dinamică. Având în vedere 
oferta mai redusă de spații 
moderne pe cap de locuitor 
comparativ cu Cehia sau 
Polonia, România are un 
potențial puternic de 
creștere. Investițiile în 
clădiri verzi și în respecta‑
rea standardelor ESG sunt 
în creștere, unul din trei 
certificate verzi în 2023 
fiind atribuit proiectelor 
industriale, aliniindu‑se 
astfel directivelor UE și 
așteptărilor chiriașilor“, 
explică Victor Cosconel, 
head of Office & Industrial 
Agencies la Colliers. 

De altfel, regiunea ECE‐6 
(Bulgaria, Republica Cehă, 
Ungaria, Polonia, România și 
Slovacia) este lider în imple‐
mentarea standardelor ESG, 
cu aproape 90% din spațiile 
industriale și logistice mod‐
erne dispunând de certificări 
de mediu de înaltă calitate. 
Republica Cehă și Slovacia 
au de mai mulți ani clădiri 
certificate BREEAM la nive‐
lul „Outstanding“, iar 
Ungaria s‐a alăturat acestora 
în 2022. În 2023, Polonia și 
România au obținut, de 

asemenea, cel mai înalt nivel 
de certificare în mai multe 
parcuri industriale și logis‐
tice. Se preconizează că, în 
următorii ani, tot mai multe 
facilități din toate țările ECE‐
13 vor primi astfel de 
certificări. 

Cum stă România la 
capitolul chirii 

Chiriile solicitate în regi‐
une variază între 3,4 euro pe 
metru pătrat pe lună în 
Polonia și 7,7 euro pe metru 
pătrat pe lună în Republica 

Cehă. România se situează la 
mijloc, cu chirii brute de 
aproximativ 4,5‐5 euro pe 
metru pătrat pentru depozite 
de primă clasă. Evoluțiile 
recente au dus la scumpiri ale 
chiriilor în România, cu 
majorări de aproximativ 25‐
30% în ultimii doi ani, deși 
ritmul de creștere pare să 
încetinească. Randamentele 
investiționale pentru proiec‐
tele industriale și logistice de 
top variază între 5,25% în 
Republica Cehă (cel mai mic 
din regiunea ECE) și 8,5% în 
Bulgaria, iar România se 
situează și ea la mijloc, în 
jurul valorii de 7,5%. Gradul 
de ocupare variază semnifica‐
tiv, de la 1,75% în Republica 
Cehă la 7,7% în Ungaria, cu 
România situându‐se în jurul 
valorii de 5%. 

În regiunea ECE‐6, volu‐
mul mediu anual de investiții 
depășește 10 miliarde de 
euro, conform ultimelor date 
disponibile, iar investițiile în 
sectorul industrial și logistic 
reprezintă aproximativ 27%, 
adică 14 miliarde de euro, în 
ultimii cinci ani. În 2023, 
volumul investițiilor în I&L a 
fost de aproximativ 1,5 mil‐
iarde de euro, semnificativ 
sub media pe cinci ani. Acest 
declin se datorează în princi‐
pal marilor dezvoltatori, cum 
ar fi CTP, GLP, Prologis și 

Segro, care dețin proprietăți 
pe termen lung, limitând ast‐
fel volumul disponibil, chiar 
dacă unii dezvoltatori se 
implică în tranzacționarea 
activelor. Prin urmare, în 
România și în mare parte din 
regiunea ECE, volumul 
investițiilor în I&L nu reflectă 
cu exactitate cererea reală. 
„Sectorul industrial și logis‑
tic continuă să fie un dome‑
niu de interes principal 
pentru investițiile din ECE, 
în ciuda provocărilor eco‑
nomice și geopolitice. 
Regiunea ECE‑6 a înregis‑
trat o comprimare 
semnificativă a randament‑
elor și creșteri notabile ale 
ratelor de închiriere 
datorită ofertei limitate și 
cererii ridicate, menținând 
o perspectivă optimistă în 
ciuda presiunilor econom‑
ice. Considerentele 
investiționale includ acum 
costurile de finanțare, con‑
formitatea ESG și factorii 
economici care afectează 
piețele chiriașilor. Ratele 
actuale de finanțare 
variază între 5% și 5,75%, 
fiind influențate de 
creșterea ratelor dobânzi‑
lor și de respectarea criteri‑
ilor ESG. În ultimii ani, sec‑
torul I&L a devenit esențial 
pentru creșterea economică 
în Europa Centrală și de Est, 

inclusiv în țările baltice și 
în Balcani. Această creștere 
este alimentată de cererea 
tot mai mare de facilități 
logistice moderne, de 
poziționarea geografică 
strategică și de fundament‑
ele economice solide“, 
notează Victor Cosconel. 

În regiunea ECE‐13, se 
înregistrează variații semnifi‐
cative ale salariilor, cu 
creșteri importante în special 
în ECE‐6, datorită tendințelor 
de nearshoring și de automa‐
tizare, care stimulează 
expansiunea afacerilor în 
Europa Centrală. Modelele de 
migrație din Balcanii de Vest 
au fost, de asemenea, consid‐
erabile, oferind industriilor 
oportunitatea de a recruta 
angajați cu abilități și 
experiențe diverse. 

Care este oferta totală de 
spații spații industriale și 

logistice? 
Stimulată de industrii pre‐

cum 3PL, retail și distribuție, 
oferta totală de spații indus‐
triale și logistice moderne pe 
piețele capitalelor din ECE‐
13 se ridică la aproape 25 de 
milioane de metri pătrați, și 
la peste 67 de milioane de 
metri pătrați la nivel de țară, 
în ciuda scăderii cererii în 

2023 din cauza factorilor 
economici și geopolitici. 
Regiunea ECE‐6, care este 
lider în ceea ce privește dez‐
voltarea industrială și 
logistică în cadrul ECE‐13, 
deține aproape 90% din sto‐
cul total de peste 60 de mil‐
ioane de metri pătrați. Până 
la sfârșitul lui 2023, aproape 
4 milioane de metri pătrați se 
aflau în construcție în 
întreaga regiune.  

În perspectivă, sectorul 
industrial și logistic (I&L) va 
reacționa la inflație și la 
schimbările economice, exis‐
tând potențial pentru între‐
ruperi determinate de 
modificările în cererea 
chiriașilor și de expansiunea 
comerțului electronic. Se 
preconizează că activitățile 
de nearshoring vor crește pe 
măsură ce lanțurile de apro‐
vizionare se diversifică. În 
ciuda acestor provocări, sec‐
torul I&L din regiunea ECE 
este bine poziționat să își 
mențină stabilitatea. 

Colliers este unul dintre 
liderii globali în servicii de 
consultanță imobiliară și de 
management al investițiilor. 
Are operațiuni în 68 de țări și 
19.000 de specialiști. A 
raportat venituri anuale de 
4,3 miliarde de dolari și 
active gestionate de 96 de 
miliarde de dolari.l

Fiecare român dispune, în medie, de 
0,37 mp de spaţii industriale şi logistice  

l stocul modern de spații industriale și logistice din România a ajuns la 7,1 milioane de metri 
pătrați anul trecut, arată compania Colliers l sectoarele logistice și industriale se mențin la un 

nivel ridicat de cerere pentru tranzacțiile cu proprietăți comerciale

România nu îndeplinește 
condițiile pentru adoptarea 
monedei euro, este concluzia 
Comisiei Europene, în urma 
evaluării privind compatibili‐
tatea juridică și îndeplinirea 
criteriilor de convergență și 
luând în considerare factorii 
relevanți suplimentari pentru 
convergența și integrarea 
economică, se arată într‐un 
comunicat publicat, recent, 
de Executivul comunitar. 

Concluzia este prezentată 
în Raportul de convergență 
din 2024, care evaluează pro‐
gresele realizate de Bulgaria, 
Cehia, Ungaria, Polonia, 
România și Suedia în direcția 
aderării la zona euro. Acestea 
sunt cele șase state membre 
din afara zonei euro care s‐au 
angajat din punct de vedere 
juridic să adopte moneda 
euro. 

Unde a picat România 
testul adoptării euro 
Raportul CE semnalează, 

în special, că legislația din 
România nu este pe deplin 

compatibilă cu obligația de 
conformitate prevăzută la 
articolul 131 din Tratatul 
privind funcționarea Uniunii 
Europene (TFUE). Astfel, 
România nu îndeplinește 
criteriul de stabilitate a 
prețurilor, pe cel privind 
finanțele publice, nu 
îndeplinește criteriul cursu‐
lui de schimb și criteriul de 
convergență a ratelor dobân‐
zii pe termen lung. 

În raportul Comisiei 
Europene se arată că adera‐
rea la zona euro este un 
proces deschis, care se 
bazează pe anumite norme. 
Documentul se bazează pe 
criteriile de convergență, 
denumite uneori și „criteriile 
de la Maastricht“, care sunt 
prevăzute la articolul 140 
alineatul (1) din TFUE. 
Printre aceste criterii de 
convergență se numără sta‐
bilitatea prețurilor, solidita‐
tea finanțelor publice, stabili‐
tatea cursului de schimb și 
convergența ratelor dobânzi‐
lor pe termen lung. 

Concluzia raportului este 
că statele‐membre pe care le 
vizează prezintă rezultate 
eterogene în ceea ce privește 
convergența nominală. În 
prezent, niciunul dintre 
aceste state nu îndeplinește 
toate criteriile de aderare la 
zona euro. Bulgaria este sin‐
gura țară care îndeplinește 
toate criteriile, cu excepția 
unuia, și a cărei legislație 
națională poate fi considerată 
compatibilă cu normele uni‐
unii economice și monetare. 

În ce stadiu a adoptării 
monedei euro se află 
Suedia, Bulgaria și 

Cehia? 
Potrivit concluziilor rapor‐

tului, Suedia îndeplinește 
criteriul privind stabilitatea 
prețurilor. Bulgaria și Suedia 
îndeplinesc criteriul privind 
finanțele publice, iar pe baza 
raportului Comisiei din 19 
iunie, întocmit în temeiul 
articolului 126 alineatul (3), 
se preconizează că Cehia va 

îndeplini la rândul său acest 
criteriu. 

De asemenea, Bulgaria, 
Cehia și Suedia îndeplinesc 
criteriul privind ratele 
dobânzilor pe termen lung, 

iar Bulgaria îndeplinește crit‐
eriul privind cursul de 
schimb. 

Niciunul dintre celelalte 
state‐membre nu este mem‐
bru al mecanismului cursului 

de schimb (MCS II), fiind 
necesară o participare de 
minimum doi ani la mecan‐
ism, fără tensiuni monetare 
grave, înainte de aderarea la 
zona euro. l

România nu îndeplinește condițiile pentru  
adoptarea monedei euro. Raport al Comisiei Europene 
l dintre criterii pentru trecerea la moneda euro, România nu îndeplinește: criteriul de stabilitate a prețurilor, pe 

cel privind finanțele publice, cursului de schimb și criteriul de convergență a ratelor dobânzii pe termen lung

Indicele de referință pentru 
creditele consumatorilor 
(IRCC), reglementat de OUG 
19/2019, este de 5,86% pe an, 
în scădere față de cel publicat 
în urmă cu trei luni, de 5,90% 
pe an, conform datelor publi‐
cate vineri de Banca Națională 
a României (BNR). 

Indicele este calculat ca 
medie aritmetică a ratelor de 
dobândă zilnice ale 
tranzacțiilor interbancare din 
trimestrul I 2024. Conform 
OUG 19/2019, pentru creditele 
acordate în moneda națională, 
dobânda va fi compusă dintr‐
un indice de referință calculat 
exclusiv pe baza tranzacțiilor 
interbancare la o anumită 
perioadă, la care creditorul 
poate să adauge o anumită 
marjă fixă pe toată perioada 
derulării contractului. Indicele 
de referință pentru credite 
acordate în lei cu dobânda 
variabilă se publică în fiecare 
zi lucrătoare pe website‐ul 
Băncii Naționale a României. 

IRCC se calculează la finalul 
fiecărui trimestru, ca medie 
aritmetică a ratelor de 
dobândă zilnice determinate 
pentru trimestrul anterior, 
urmând a se aplica de fiecare 
instituție de credit pentru tri‐
mestrul următor. 

Banca Națională a României 
a publicat, în data de 2 mai 
2022, indicele de referință tri‐
mestrial pentru creditele acor‐
date consumatorilor (IRCC), 
reglementat prin art.II și III din 
Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 19/2019, acesta 
fiind de 2,36% pe an. Indicele 
a fost calculat ca medie 
aritmetică a ratelor de 
dobândă zilnice ale 
tranzacțiilor interbancare din 
trimestrul IV 2018. În ceea ce 
privește indicele ROBOR la trei 
luni, în funcție de care se 
calculează costul creditelor de 
consum în lei cu dobândă 
variabilă, acesta era vineri de 
6,01% pe an, la fel ca în 
ședința precedentă. l

BNR: Indicele de 
referință trimestrial 

pentru creditele 
acordate 

consumatorilor a 
coborât la 5,86%/an
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Gigantul german din dome‐
niul ingineriei Robert Bosch ia 
în considerare să facă o ofertă 
producătorului american de 
electrocasnice Whirlpool, pen‐
tru a‐și spori prezența pe piața 
aparatelor de uz casnic, au 
declarat pentru Reuters surse 
care au dorit să‐și păstreze 
anonimatul. Bosch discută cu 
potențiali consilieri despre 
posibilitatea de a face o ofertă 
pentru Whirlpool, care are o 
capitalizare bursieră de aproxi‐
mativ 4,8 miliarde de dolari. 
Însă, nu este sigur că această 
ofertă va fi făcută, susțin sur‐
sele. 

Un purtător de cuvânt al 
Bosch a precizat că firma nu 
comentează „speculațiile de 
pe piață“, în timp ce oficialii 
de la Whirlpool nu au fost dis‐
ponibili imediat pentru comen‐
tarii. Prin achiziția unuia din‐
tre cei mai mari producători 
globali de electrocasnice, 
Bosch și‐ar extinde semnifica‐
tiv divizia sa de aparate de uz 
casnic, într‐un moment în care 
concurența din partea rivalilor 
asiatici este în creștere. În ulti‐
mii ani, Whirlpool s‐a aflat 
într‐un proces masiv de 
restructurare. Anul trecut, 
Comisia Europeană a aprobat 
tranzacția prin care 
producătorul turc de electro‐
casnice Arcelik va prelua aface‐
rile Whirlpool din Europa. 

Conform acordului anunțat 
în ianuarie 2023, companiile 
vor înființa o nouă entitate, 
alcătuită din diviziile europene 
ale Arcelik care produc aparate 
de uz casnic de mici și de mari 
dimensiuni, precum și divizia 
de produse electronice de con‐
sum a Whirlpool din Europa. 
Whirlpool va deține 25% din 
această nouă entitate, în timp 
ce Arcelik va avea o 
participație de 75%. De aseme‐

nea, Whirlpool, care deține 
mărcile Ariston, Hotpoint, 
Ignis și Privileg, și‐a vândut 
afacerile din Orientul Mijlociu 
și Africa. 

Potențiala tranzacție vine 
într‐un moment în care Bosch, 
cel mai mare furnizor mondial 
de componente auto, este 
interesat de achiziții pentru a‐
și extinde subsidiara ce pro‐
duce electrocasnice mari. Șeful 
Bosch, Stefan Hartung, declara 
în mai că firma caută achiziții 
de preluare de mărime mare și 
nu exclude intrarea într‐o nouă 
zonă de afaceri sau un acord 
global. Luna aceasta, el le‐a 
spus jurnaliștilor că ar putea fi 
listate unele divizii, în 
condițiile în care Bosch 
explorează opțiuni de finanțare 
pentru tranzacții. 

Whirlpool, cu sediul în 
Michigan, anunțase recent că 
va renunța la aproximativ 
1.000 de angajați, într‐un efort 
de creștere a marjelor de 

profit. În ultimii doi ani, 
Whirlpool a pierdut aproape 
50% din capitalizarea sa 
bursieră, în timp ce rivalul sue‐
dez Electrolux a pierdut 35%. 
După anunțul privind posibila 
preluare a Whirlpool, acțiunile 
Electrolux au urcat cu 4,5%. 

Familia Agnelli ridică 
prețul acțiunilor Agnelli 

În acest context, acțiunile 
Philips au crescut recent cu 
aproape 2,5%, în urma 
anunțului că fondul de 
investiții Exor NV, controlat de 
familia Agnelli, și‐a majorat 
participația deținută la 
producătorul olandez de 
tehnologie medicală, transmite 
Reuters. Conform document‐
elor depuse de Exor la 
Autoritatea de Reglementare a 
Piețelor Financiare Americane 
(SEC), fondul deține acum 
17,51% din Philips, de la un 
nivel de 15,1%, consolidându‐

și astfel poziția de principal 
investitor. 

Acțiunile Philips înregistrau 
un avans de 2,44%, la 24,36 
euro, depășind creșterea de 
0,36% a indicelui principal 
AEX al Bursei de la 
Amsterdam. De la începutul 
anului, titlurile Philips au urcat 
cu aproape 20%, după un 
avans de 57% în 2023 și un 
declin de 68% în perioada 
2021‐2022. În urmă cu mai 
puțin de un an, Exor a 
achiziționat o participație de 
15,1% în Philips, o decizie 
văzută ca o dovadă de încred‐
ere în compania olandeză, care 
atunci era afectată de 
rechemări masive de produse. 
Odinioară un mare conglo‐
merat industrial, Philips, a vân‐
dut cele mai mult din diviziile 
sale în ultimele două decenii 
pentru a deveni un producător 
de tehnologie medicală, pre‐
cum scanere și dispozitive de 
monitorizare a pacienților. l

Băncile centrale ar trebui să 
profite de avantajele 
inteligenței artificiale (AI), dar 
tehnologia nu ar trebui să 
înlocuiască oamenii în cazul 
stabilirii ratei dobânzilor, se 
arată într‐un raport publicat 
de Banca Reglementelor 
Internaționale (BIS), cea mai 
veche instituție financiară 
internațională și contraparte 
pentru tranzacțiile financiare 

derulate de băncile centrale, 
transmite Reuters. 

În primul raport important 
privind extinderea globală 
rapidă a AI, Banca 
Reglementelor Internaționale 
susține că autoritățile trebuie 
să aibă în vedere imensa 
putere a inteligenței artificiale 
de monitorizare a datelor în 
timp real, pentru „a intensi‑
fica“ capacitățile lor de previ‐

ziune a evoluției inflației. 
Aceste capacități nu au 
funcționat corespunzător în 
contextul pandemiei și al 
invadării Ucrainei de către 
Rusia, când Rezerva Federală a 
SUA (Fed), Banca Centrală 
Europeană (BCE) și alte mari 
bănci centrale nu au reușit să 
înțeleagă amploarea creșterii 
inflației globale. 

Noile modele AI ar trebui să 
reducă riscul repetării 
situației, dar tehnologia nu ar 
trebui să înlocuiască oamenii 
în cazul stabilirii ratei dobânzi‐
lor, susține Cecilia Skingsley, 
oficial de top în cadrul BIS. 

„Ne place să tragem oame‑
nii la răspundere. Într‑
adevăr nu pot vedea un viitor 
în care AI va stabili ratele 
dobânzilor“, a explicat fostul 
guvernator de la Banca 
Centrală a Suediei, referindu‐
se la rolul crucial pentru soci‐
etate al dobânzilor și la necesi‐

tatea analizării extinse a deci‐
ziilor de politică monetară.  

Deja BIS are opt proiecte 
care implică AI. Autoritățile nu 
ar trebui să vadă AI „ca ceva 
magic“ dar „inteligența 
artificială poate găsi acul în 
carul cu fân și poate scoate în 
evidență vulnerabilitățile sis‑
temului financiar“, a declarat 
Hyun Song Shin, consilier eco‐
nomic în cadrul BIS. De aseme‐
nea, tehnologia poate modifica 
radical piața forței de muncă, 
afectând productivitatea și 
creșterea economiei. 
Adoptarea AI pe scară largă ar 
putea determina firmele să‐și 
ajusteze prețurile mai rapid, ca 
răspuns la dificultățile macro‐
economice, cu repercursiuni 
asupra inflației. BIS a avertizat 
asupra riscurilor folosirii AI, 
cum ar fi noi tipuri de atacuri 
cibernetice, amplificarea celor 
existente, și vânzarea masivă a 
activelor financiare. l

De Business

Bosch vrea să ia sub 
umbrela sa Whirlpool 

l Robert Bosch ia în considerare să facă o ofertă 
producătorului american de electrocasnice Whirlpool

Băncile centrale trebuie să se 
pregătească pentru șocul 

loviturii inteligenţei artificiale

Aprovizionarea cu gaze nat‐
urale în Uniunea Europeană s‐
a redus în 2023 la 12,8 mil‐
ioane terajouli (TJ), un declin 
de 7,4% comparativ cu 2022, 
marcând cea mai scăzută 
valoare începând din 1995, în 
timp ce energia regenerabilă a 
fost principala sursă de elec‐
tricitate în UE, arată datele 
preliminare publicate joi de 
Oficiul European pentru 
Statistică (Eurostat). Scăderi 

chiar mai severe s‐au înregis‐
trat la cărbune: aprovizionarea 
cu cărbune brun a înregistrat 
un declin de 24,2%, la 222.840 
milioane tone, în timp ce apro‐
vizionarea cu huilă a consem‐
nat un recul de 20,4%, la 
130.437 milioane tone. Ambele 
cifre reprezintă cele mai 
scăzute niveluri de când s‐a 
început publicarea datelor. 

În privința petrolului și pro‐
duselor petroliere, aproviziona‐

rea a scăzut anul trecut cu 
1,5% față de 2022. În 2023, 
aprovizionarea cu energie 
regenerabilă a crescut cu 4,4% 
comparativ cu 2022, ajungând 
la aproximativ 10,9 milioane 
terajouli. Anul trecut, energia 
regenerabilă a fost principala 
sursă de electricitate în UE, 
fiind responsabilă pentru 
44,7% din toată producția de 
electricitate. Regenerabilele au 
generat 1,21 milioane 

gigawați/oră, (GWh), o creștere 
de 12,4% față de 2022. 

Pe de altă parte, electricita‐
tea generată de combustibilii 
fosili a scăzut cu 19,7% com‐
parativ cu 2022, contribuind cu 
0,88 milioane GWh, sau 32,5% 
din totalul producției de elec‐
tricitate. Centralele nucleare au 
produs anul trecut 0,62 mil‐
ioane GWh sau 22,8% din 
producția de energie a UE, un 
avans de 1,2% față de 2022. l

Energia regenerabilă a fost anul trecut 
principala sursă de electricitate în UE

Spania va elimina temporar 
taxa pe vânzări la uleiul de 
măsline, pentru a‐i ajuta pe 
consumatori să facă față 
majorării prețurilor, a informat 
Guvernul de la Madrid, trans‐
mite AP. Spania este cel mai 
mare producător și exportator 
mondial de ulei de măsline, 
dar valurile de căldură și 
seceta prelungită au redus 
producția de măsline. Prețul 
uleiului de măsline în Spania a 
crescut semnificativ, pe fondul 
presiunilor inflaționiste glob‐
ale și al reducerii producției. 
Prețurile au crescut și în alte 
țări mediteraneene. 

Din septembrie 2020, prețul 
uleiului de măsline a crescut 
cu 272% în Spania, conform 

datelor Ministerului 
Agriculturii. În prezent, o sticlă 
de cinci litri de ulei de măsline 
poate costa peste 50 euro (53 
de dolari) la un supermarket 
din Spania. Locuitorii folosesc 
uleiul de măsline la gătit și ca 
ingredient în salate, sandvișuri, 
legume și alte feluri de mân‐
care. Gospodăriile din Spania 
au consumat anul trecut în 
medie șase litri pe persoană, 
comparativ cu 0,4 litri în cazul 
consumatorilor internaționali, 
conform Ministerului 
Agriculturii. Dar majorarea 
prețului i‐a determinat pe unii 
consumatori să folosească 
uleiuri mai ieftine. 

Deja Guvernul a redus taxa 
pe vânzări la uleiul de măsline 

de la 10% la 5%, ca parte a 
măsurilor contra inflației ridi‐
cate. În perioada iulie‐septem‐
brie, nu vor aplicate taxe pe 
vânzări la uleiul de măsline, iar 
în perioada septembrie‐
decembrie taxa va fi de 2%. 
Apoi se va aplica o taxă de 4%, 

iar uleiul de măsline va fi con‐
siderat aliment de bază. 
Ministrul Trezoreriei, María 
Jesus Montero, a afirmat că 
decizia reflectă „importanța 
uleiului de măsline în dieta 
mediteraneeană și un stil de 
viață sănătos“. l

Spania elimină taxa pe uleiul de măsline  
din cauză că prețul a urcat cu 272%


